
Nr 128 q paüdziernik 2007 q Cena 2,50 z≥. q ISSN 1509-6025

Wieści
aniżowskie

cd. na str. 4

cd. na str. 16

cd. na str. 2

   
Bardzo duøy wiatr powodowa≥, øe na przyk≥ad prace 

psÛw w wodzie, gdzie oceniane by≥y cztery grupy konkurencji, 
po prostu trochÍ odbiega≥y od warunkÛw panujπcych przy 
mniejszym wietrze. Na zalewie w Stecach, gdzie sπ duøe trzciny, 
a woda mia≥a bardzo wartki nurt, to zapach, jaki zostawia≥a 
uciekajπca kaczka, by≥ od razu zwiewany. To samo w innych 
konkurencjach, np. przy w≥Ûczkach, gdzie pies biegnie tropem 
krÛlika, czy baøanta, to rÛwnieø ten bardzo silny wiatr powo-
dowa≥, øe pies czasem zbacza≥ z tego tropu. 

W dniu 21 paüdziernika 2007 roku w Polsce oraz 
w wydzielonych obwodach poza granicami kraju odbywa≥y 
siÍ przedterminowe wybory parlamentarne. O 460 miejsc 
w Sejmie ubiega≥o siÍ 6.187 kandydatÛw, w tym w okrÍgu 
wyborczym nr 23 rzeszowsko-tarnobrzeskim 189, co przy 15 
mandatach da≥o liczbÍ 12 kandydatÛw na jedno poselskie 
miejsce (w 2005 roku przypada≥o 22 kandydatÛw). Nieco 
mniejsze by≥o zainteresowanie Senatem, bo na 100 miejsc 
przypada≥o 623 kandydatÛw w ca≥ym kraju.

Ranek spÍdziliúmy w Wilanowie, oglπdajπc rezydencjÍ 
krÛla Jana III Sobieskiego. PrzepiÍkny symetryczny ogrÛd 
w stylu francusko-w≥oskim wzbudzi≥ zachwyt wszystkich 
uczestnikÛw wycieczki. NastÍpnie udaliúmy siÍ na zapla-
nowanπ lekcjÍ muzealnπ po≥πczonπ ze zwiedzaniem Mu-
zeum Powstania Warszawskiego. ZajÍcia oraz ekspozycja 
w muzeum przybliøy≥y codzienne øycie w czasie powstania, 
pokaza≥y grozÍ oraz bohaterstwo powstaÒcÛw i mieszkaÒ-
cÛw miasta.



W dniach 13 i 14 paüdziernika 2007 roku w Morgach 
odby≥ siÍ 56 Krajowy Konkurs Pracy Wyø≥Ûw i 36 Konkurs 
Pracy PsÛw Myúliwskich Ma≥ych Ras. 

WziÍli w nim udzia≥ myúliwi z 22 psami, w tym by≥o 14 wy-
ø≥Ûw i 8 psÛw myúliwskich ma≥ych ras. Uroczyste powitanie uczest-
nikÛw i zaproszonych goúci, wúrÛd ktÛrych byli przedstawiciele 
Zarzπdu Krajowego Polskiego Zwiπzku £owieckiego, nadleúniczy 
Nadleúnictwa Kolbuszowa Kazimierz Kriger, wÛjt gminy RaniøÛw 
Jan Niemczyk, wÛjt gminy KamieÒ Ryszard Bugiel, odby≥o siÍ 
przy domku myúliwskim w Morgach o godz. 8.00.

Po czÍúci oficjal-
nej nastπpi≥o losowanie 
numerÛw startowych, 
po ktÛrym menerzy 
z psami udali siÍ na 
miejsca odbywania 
konkurencji. Jedno 
z nich mia≥o miejsce na 
wodzie zalewu ÑMa-
ziarniaî w Stecach, 
pozosta≥e na leúnych 
polanach w Morgach. 

W godzinach po-
po≥udniowych w dom-
ku myúliwskim Ko≥a 
£owieckiego ÑKniejaî 
odby≥a siÍ czÍúÊ arty-
styczna, w ktÛrej dla 
goúci z ca≥ej Polski 
zaprezentowa≥y siÍ ze-
spo≥y folklorystyczne 
dzia≥ajπce w gminie 

RaniøÛw oraz gminie KamieÒ (Morgi administracyjnie naleøπ 
do gminy KamieÒ). RÛwnieø z aranøacjπ popularnych piosenek 
wystπpi≥y 3 solistki z Domu Kultury ze Stalowej Woli. Folklor 
lasowiacki i rzeszowski zaprezentowa≥y: dzieciÍcy zespÛ≥ pieúni 
i taÒca ÑMazurekî, kapela ludowa ÑRaniøowianieî oraz kapela 
i zespÛ≥ úpiewaczy ÑKamieniacyî. Akcent myúliwski przedsta-

56 Krajowy Konkurs Pracy Wyø≥Ûw i 36 Konkurs Pracy PsÛw Myúliwskich Ma≥ych Ras

    

- W tytule konkursu widzimy wyø≥y i psy ma≥ych ras. Czy zatem 
w myúlistwie uøywa siÍ jeszcze do polowaÒ innych ras psÛw?

- Oczywiúcie, øe tak. Wszystkie psy zgrupowane sπ - wed≥ug 
nomenklatury FCI, czyli MiÍdzynarodowej Federacji Kynologicznej 
- w dziesiÍciu grupach ras psÛw. Z tego grupy: III., IV., V., VI. i VII. 
sπ to psy ras myúliwskich. A wiÍc w III grupie mamy teriery, w IV 
ñ jamniki, w V ñ szpice myúliwskie i rasy pierwotne, w VI ñ psy 
goÒcze i posokowce, w VII ñ wyø≥y. Oczywiúcie wymieniony przeze 
mnie podzia≥ jest doúÊ ogÛlny, bowiem kaøda grupa dzieli siÍ jeszcze 
na sekcje. Do grupy wyø≥Ûw zaliczamy np. setera angielskiego, setera 
irlandzkiego, setera szkockiego, czyli gordon setera, wyø≥a niemiec-
kiego krÛtkow≥osego, wyø≥a niemieckiego szorstkow≥osego, wyø≥a 
niemieckiego d≥ugow≥osego, wyø≥a czeskiego, spaniela bretoÒskiego. 
Wszystkie te psy ≥πczy jedna wspÛlna cecha ñ wystawiania, czyli stÛjka 
w charakterystycznej postawie przed zwietrzonπ zwierzynπ. Jest to 
cecha dziedziczna i typowa wy≥πcznie dla psÛw tej grupy. 

wi≥ pan Karol Ungeheuer, ktÛry w kilkunastominutowej scence 
zaprezentowa≥ na rogu odg≥osy jeleni na rykowisku, przeplatajπc to 
barwnymi opowieúciami.

Na zaproszenie organizatorÛw na konkurs w charakterze ob-
serwatorÛw przyby≥a 5-osobowa delegacja myúliwych ze S≥owacji 
na czele ze starostπ Peterem PitoÚ·kiem. Wszyscy naleøπ do Ko≥a 
£owieckiego ÑBraniskoî w Spiskim Podhradiu liczπcym 46 cz≥onkÛw. 
Majπ rewir ≥owiecki ÑGranË-Petrovceî o powierzchni 5.800 ha.

Uroczyste rozpoczÍcie konkursu.

nej nastπpi≥o losowanie 
numerÛw startowych, 
po ktÛrym menerzy 
z psami udali siÍ na 
miejsca odbywania 
konkurencji. Jedno 
z nich mia≥o miejsce na 
wodzie zalewu ÑMa-
ziarniaî w Stecach, 
pozosta≥e na leúnych 
polanach w Morgach. 

po≥udniowych w dom-
ku myúliwskim Ko≥a 
£owieckiego ÑKniejaî 
odby≥a siÍ czÍúÊ arty-
styczna, w ktÛrej dla 
goúci z ca≥ej Polski 
zaprezentowa≥y siÍ ze-

Jeden z menerÛw wystawiajπcy do konkursu 
dwa wyø≥y,

CzÍúÊ artystycznπ uúwietni≥a m.in. kapela ÑRaniøowianieî.

Od lewej: WÛjt Gminy RaniøÛw Jan Niemczyk, Burmistrz Soko≥owa Bogu-
s≥aw Kida, Jan Be≥z i Peter PitoÚ·k.
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- Czy dzisiejsza pogoda ñ zimna i bardzo wietrzna ñ nie by≥a 
przeszkodπ w przeprowadzeniu konkursu?

- Co prawda pogoda dla myúliwych jest albo dobra, albo bar-
dzo dobra, dzisiaj mieliúmy pogodÍ dobrπ. Niemniej jednak bardzo 
duøy wiatr powodowa≥, øe na przyk≥ad prace psÛw w wodzie, gdzie 
oceniane by≥y cztery grupy konkurencji, po prostu trochÍ odbiega≥y 
od warunkÛw panujπcych przy mniejszym wietrze. Na zalewie 
w Stecach, gdzie sπ duøe trzciny, a woda mia≥a bardzo wartki nurt, 
to zapach, jaki zostawia≥a uciekajπca kaczka, by≥ od razu zwiewany. 
To samo w innych konkurencjach, np. przy w≥Ûczkach, gdzie pies 
biegnie tropem krÛlika, czy baøanta, to rÛwnieø ten bardzo silny wiatr 
powodowa≥, øe pies czasem zbacza≥ z tego tropu. Oczywiúcie bardzo 
dobry radzi sobie w kaødych warunkach, ale w zasadzie takie warunki 
sπ bardziej uciπøliwe dla menera niø psa. Przy temperaturze plus 5 
stopni i bardzo silnym wietrze to cz≥owiek s≥abo ubrany odczuwa je 

bardziej niø pies.

- Jakie konku-
rencje musieli zaliczyÊ 
w pierwszym dniu kon-
kursu menerzy i ich 
psy?

- Pierwsza grupa 
konkurencji to ocena 
pracy psÛw w wodzie 
i to odbywa≥o siÍ na 
zalewie ÑMaziarniaî 
w Stecach. Druga gru-
pa to tak zwane Ñma≥e 
poleî, gdzie ocenia-
ne by≥y w≥Ûczki ptaka 

Natomiast ma≥e rasy, np. jamniki tego nie majπ. Mogπ byÊ oczy-
wiúcie uøywane do polowania na ptactwo, niemniej jednak styl ich 
pracy, sposÛb wykorzystania myúliwskiego jest trochÍ inny.

- Kto jest organizatorem tej edycji konkursu?

- Kalendarz konkursÛw pracy psÛw myúliwskich ustalany jest 
co roku w jesieni i obecnie bÍdzie ustalany na rok 2008. Tego rodzaju 
konkursy dzielimy na miÍdzynarodowe, krajowe i regionalne. Ten 
dzisiejszy organizowany w Morgach ma rangÍ konkursu krajowe-
go. OrganizacjÍ imprezÍ o takiej randze Zarzπd G≥Ûwny Polskiego 
Zwiπzku £owieckiego przyznaje organizacji, ktÛrπ darzy zaufaniem, 
w tym przypadku wybrany zosta≥ Zarzπd OkrÍgowy PZ£ w Rzeszowie 
i Ko≥o £owieckie ÑKniejaî w Stalowej Woli. Jest to wyrÛønienie dla 
tego Ko≥a i organizacji wojewÛdzkiej.

wodnego, w≥Ûczki krÛlika i tzw. Ñdohledawkaî, czyli odszukanie 
zagubionej zwierzyny. I ostatnia grupa to Ñduøe poleî, gdzie oceniany 
jest styl pracy, sposÛb szukania, wiatr danego psa, czyli jego wraøli-
woúÊ wÍchu i wystawiania zwierzyny, pos≥uszeÒstwo, respektowanie 
zwierzyny. Na Ñduøym poluî ocenianych jest najwiÍcej konkurencji 
i to najbardziej trudny sprawdzian dla psa.

- Skπd u pana wziÍ≥o siÍ takie zainteresowanie psami i kyno-
logiπ?

- Powiem tak ñ ≥owiectwo zmieni≥o siÍ w ciπgu kilkudziesiÍciu 
lat. Jeszcze kilkadziesiπt lat temu ktoú, kto wstÍpowa≥ do PZ£ kierowa≥ 
siÍ innymi motywami. W chwili obecnej ≥owiectwo jest to kontakt 
z przyrodπ, realizacja pasji myúliwego, ale takøe ta pasja musi byÊ 
realizowana w pe≥nej harmonii z przyrodπ. Pies jest takim ≥πcznikiem. 
To czego nie potrafi zrobiÊ cz≥owiek, chociaøby w dziedzinie wÍchu, 
s≥uchu czy ruchu, pies wspaniale go uzupe≥nia. Jest úwietnym towa-
rzyszem ≥owÛw, ma zawsze dobry humor i nigdy nie marudzi.

- Jakπ ma pan funkcje w macierzystym Kole £owieckim ÑSo-
kÛ≥î w Soko≥owie Ma≥opolskim i Polskim Zwiπzku £owieckim?

- Jestem cz≥onkiem Komisji Kynologicznej przy Naczelnej Radzie 
£owieckiej, cz≥onkiem OkrÍgowej Rady £owieckiej w Rzeszowie 
i przewodniczπcym Komisji Kynologicznej przy OkrÍgowej Radzie £o-
wieckiej, natomiast to czemu poúwiÍcam siÍ na co dzieÒ, to jest funkcja 
≥owczego w Kole £owieckim ÑSokÛ≥î w Soko≥owie Ma≥opolskim.

- DziÍkujÍ za rozmowÍ.

O krajowym konkursie w Morgach z panem Janem Be≥zem 
rozmawia≥ Stanis≥aw Samojedny

Aportowanie z wody zestrzelonej kaczki.

Folklor lasowiacki i rzeszowski zaprezentowa≥ zespÛ≥ ÑMazurekî.

Pan Karol Ungeheuer pre-
zentuje odg≥osy jeleni na 
rykowisku.
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W dniu 21 paüdziernika 2007 roku w Polsce oraz w wydzielonych obwodach poza granicami kraju odbywa≥y siÍ 
przedterminowe wybory parlamentarne. O 460 miejsc w Sejmie ubiega≥o siÍ 6.187 kandydatÛw, w tym w okrÍgu wyborczym 
nr 23 rzeszowsko-tarnobrzeskim 189, co przy 15 mandatach da≥o liczbÍ 12 kandydatÛw na jedno poselskie miejsce (w 
2005 roku przypada≥o 22 kandydatÛw). Nieco mniejsze by≥o zainteresowanie Senatem, bo na 100 miejsc przypada≥o 623 
kandydatÛw w ca≥ym kraju, w okrÍgu nr 22 rzeszowsko-tarnobrzeskim by≥o 9 kandydatÛw na 3 miejsca senatorskie.

Tabela obrazujπca frekwencjÍ:

     

W wyborach do Sejmu w okrÍgu nr 23 (RzeszÛw) zarejestrowanych by≥o 7 list. Poniøej wyniki (w %) uzyskane przez nie w Polsce, 
okrÍgu nr 23, w powiecie kolbuszowskim i gminie RaniøÛw oraz liczba uzyskanych mandatÛw:
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G≥osowanie na listy w poszczegÛlnych obwodach gminy RaniøÛw (w %):

Lista kandydatÛw, ktÛrzy otrzymali mandaty i liczba g≥osÛw uzyskanych przez 
nich w okrÍgu RzeszÛw, powiecie kolbuszowskim i gminie RaniøÛw.

W wyborach do Senatu w okrÍgu nr 22 RzeszÛw startowa≥o 9 kandydatÛw. 
Mandaty uzyska≥o 3 z nich:

Opr. Stanis≥aw Samojedny


Wyraøam serdeczne podziÍkowanie miesz-

kaÒcom Gminy RaniøÛw za udzia≥ w wyborach 
21 paüdziernika 2007 r. i za poparcie w nich 
mojej osoby.

DziÍkujÍ wszystkim, ktÛrzy w g≥osowaniu 
powierzyli mi po raz drugi godnoúÊ Pos≥a na 
Sejm RP.

Sprawowanie funkcji Pos≥a z PaÒstwa 
wyboru jest dla mnie wielkim zaszczytem a za-
razem olbrzymiπ odpowiedzialnoúciπ.

Postaram siÍ nie zawieúÊ pok≥adanego we 
mnie zaufania. Bardzo liczÍ na PaÒstwa wsparcie 
w mojej pracy, dla dobra naszej ÑMa≥ejî i tej 
ÑWielkiejî Ojczyzny.

Z wyrazami szacunku
Zbigniew Chmielowiec

Pose≥ na Sejm RP

Pan JÛzef Kasica g≥osuje wraz ze swπ wnuczkπ w lokalu 
w Woli Raniøowskiej.
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Z prac Rady Gminy
    

  
Kolejna juø XI sesja Rady Gminy w Raniøowie odby≥a siÍ 

26 czerwca 2007 r. w sali narad UrzÍdu Gminy. Obrady rozpo-
czπ≥ Przewodniczπcy Rady Gminy Daniel Fila, ktÛry przywita≥ 
radnych, so≥tysÛw i pracownikÛw UrzÍdu Gminy. WÛjt Gminy 
z powodu wyjazdu na wycieczkÍ by≥ nie obecny na sesji.

Po przyjÍciu wniosku radnego Henryka StÍpnia o nie czytaniu 
protoko≥u radni przyjÍli go bez uwag.

W nastÍpnym punkcie porzπdku obrad Przewodniczπcy Rady 
poinformowa≥ radnych, øe z dniem 31 grudnia br. koÒczy siÍ 
kadencja ≥awnikÛw sπdowych z terenu naszej gminy i do koÒca 
paüdziernika Rada Gminy musi dokonaÊ wyboru nowych. Aby 
jednak tak siÍ sta≥o, ustawa nak≥ada na RadÍ obowiπzek powo≥ania 
zespo≥u opiniujπcego kandydatÛw na ≥awnikÛw. ZespÛ≥ ten bÍdzie 
siÍ sk≥ada≥ z 3 osÛb. W wyniku zg≥aszania kandydatur cz≥onkami 
tego gremium zostali nastÍpujπcy radni: Marian Pomyka≥a (z 
Raniøowa), Jan Rzeszutek (z MazurÛw) i Bronis≥aw Stec (z Woli 
Raniøowskiej).

Kolejny projekt uchwa≥y w sprawie zarzπdzenia poboru 
op≥aty targowej w drodze inkasa, okreúlenia inkasenta i wysoko-
úci wynagrodzenia za inkaso przedstawi≥ Przewodniczπcy Rady 
Daniel Fila. Wyjaúni≥, øe do tej pory nie by≥o w gminie uchwa≥y 
okreúlajπcej inkasenta. Kontrole zewnÍtrzne wykaza≥y tÍ niepra-
wid≥owoúÊ, dlatego proponujÍ przyjÍcie tej uchwa≥y. Radny Ka-
zimierz Miko≥ajczyk pyta, czy musimy okreúlaÊ inkasenta, skoro 
mamy tak niski budøet. Op≥aty targowe mÛg≥by zbieraÊ pracownik 
ZGK. Pani Skarbnik Gminy wyjaúni≥a, øe pracownikowi ZGK teø 
trzeba by≥oby p≥aciÊ. Radny Edward Pruú i Daniel Fila stwierdzili, 
øe skoro zaproponowany w uchwale inkasent pan Grzegorz Woú 
pobiera op≥aty targowe juø od dziesiÍciu lat, to nie ma co roztrzπ-
saÊ tematu i uchwa≥Í naleøy przyjπÊ. Uchwa≥a zosta≥a przyjÍta 
jednomyúlnie.

Projekt uchwa≥y w sprawie udzielenia pomocy finansowej 
w roku 2007 dla powiatu kolbuszowskiego na inwestycje: ÑMo-
dernizacja drÛg powiatowychî by≥ kolejnym tematem poruszanym 
na sesji. WziÍli w nim udzia≥ rÛwnieø mieszkaÒcy Turki. Skarbnik 
Gminy JÛzefa Kus przypomnia≥a, øe Rada Gminy przed uchwa-
leniem budøetu gminy zadeklarowa≥a siÍ, øe dofinansuje moder-
nizacjÍ drÛg powiatowych w kwocie 200 tys. z≥. Taka uchwa≥a 
wÛwczas nie mog≥a byÊ zalegalizowana, bo nie by≥o jeszcze 
uchwalonego budøetu gminy. W ostatnim czasie przysz≥o pismo 
ze Starostwa o zwiÍkszenie dofinansowania jeszcze o 30 tys. z≥. na 
≥πcznπ kwotÍ 230 tys. z≥. Radny Edward Pruú powiedzia≥, øe Rada 
w lutym deklarowa≥a dofinansowanie na dokoÒczenie modernizacji 
drogi w Woli Raniøowskiej i drogi od Zielonki w kierunku Turki. 
Za opcjπ tπ wypowiedzia≥ siÍ rÛwnieø wtedy wÛjt gminy. Obecnie 
mÛwi siÍ, øe ma byÊ modernizowana droga od Korczowisk w kie-
runku Posuch. Radny Pruú martwi siÍ, øe radni nie bÍdπ wiedzieÊ, 
za czym majπ siÍ opowiedzieÊ. Nie ma wÛjta gminy i nie wiemy 
jakie zdanie on zajmuje w tej sprawie.

Radny W≥adys≥aw Kobylarz zapyta≥, czy jest juø og≥oszony 
przetarg na modernizacjÍ drÛg powiatowych. Przewodniczπcy 
Rady odpowiedzia≥, øe nie moøe byÊ mowy o przetargu, bo nie 

daliúmy jeszcze øadnych pieniÍdzy. Radny Kobylarz wnioskuje, by 
wykonywane by≥y drogi zgodnie z ustaleniami z sesji w miesiπcu 
lutym, na ktÛrej wÛjt wyraünie okreúli≥, øe bÍdzie dokoÒczona mo-
dernizacja drogi w Woli Raniøowskiej, a nastÍpnie modernizowana 
bÍdzie droga od Zielonki w kierunku Turki.

Przewodniczπcy Rady poinformowa≥ radnych, øe dosta≥ za-
proszenie na sesjÍ Rady Powiatu, z ktÛrego wynika, øe do powiatu 
zosta≥a zg≥oszona modernizacja drogi Zielonka ñ Korczowiska 
na odcinku w miejscowoúci Korczowiska. W tej sprawie odby≥o 
siÍ posiedzenie opiniujπce Komisji BezpieczeÒstwa Publicznego. 
Komisja opowiedzia≥a siÍ za dokoÒczeniem modernizacji drogi 
w Woli Raniøowskiej, a nastÍpnie modernizacjπ drogi Korczowi-
ska ñ Posuchy. Przewodniczπcy Komisji radny Marian Pomyka≥a 
powiedzia≥, øe jesteúmy postawieni pod úcianπ, bo osoba, ktÛra tÍ 
decyzjÍ podjÍ≥a jest nieobecna. Radny Bronis≥aw Pruú stwierdzi≥, øe 
znaleüliúmy siÍ w niezrÍcznej sytuacji, a uchwa≥Í musimy przyjπÊ, 
bo powiat nas pominie.

Radny Kazimierz Miko≥ajczyk mÛwi, øe stawia siÍ tu osobÍ 
wÛjta w z≥ym úwietle wobec mieszkaÒcÛw obecnych na sali, mÛ-
wiπc, øe wÛjt zdecydowa≥, ktÛra droga ma byÊ modernizowana. 
MÛwi dalej, øe rozmawia≥ osobiúcie z wÛjtem i wie, øe jest ina-
czej. Skoro nie ma wÛjta proponuje od≥oøyÊ tÍ uchwa≥Í do sesji 
lipcowej.

Takiemu stanowisku sprzeciwili siÍ Przewodniczπcy Rady, 
Skarbnik Gminy i Sekretarz. Stwierdzili oni, øe nie moøemy czekaÊ 
z podjÍciem uchwa≥y, bo spowoduje to øe nasza gmina zostanie 
pominiÍta. Sekretarz Gminy poinformowa≥ radnych, øe postara siÍ 
telefonicznie wyjaúniÊ z wÛjtem ten temat podczas sesji. Ostateczna 
decyzja okreúlajπca, ktÛre drogi bÍdπ modernizowanie zostanie 
podjÍta na sesji Rady Powiatu za 2 dni. Radny Bronis≥aw Stec 
podkreúli≥, øe w poprzedniej kadencji Rada podejmujπc uchwa≥y 
o dofinansowaniu czy to powiatu kolbuszowskiego, czy teø woje-
wÛdztwa podkarpackiego szczegÛ≥owo okreúla≥a w uchwale zakres 
robÛt. To, co siÍ teraz robi to, jest nie do pomyúlenia. Nie ma na sesji 
Starosty, nie ma WÛjta i nikt nie potrafi jasno powiedzieÊ, ktÛry 
odcinek drogi bÍdzie modernizowany. Kwota 230 tys. z≥. jest duøπ 
kwotπ i Rada powinna byÊ przekonana o s≥usznoúci swej decyzji. 
Radny Edward Pruú stawia wniosek o dokoÒczenie modernizacji 
odcinka drogi o d≥ugoúci 500 m w Woli Raniøowskiej, a nastÍpnie 
przystπpienie do modernizacji drogi w Korczowiskach. Radny 
Henryk StÍpieÒ wnioskuje o modernizacjÍ drogi od Korczowisk 
do Posuch. Tπ drogπ kursujπ cztery autobusy. W dniu wczorajszym 
rozmawia≥ z Dyrektorem PKS ñ p. Pielπ, ktÛry powiedzia≥, øe jeøeli 
nie bÍdzie zlikwidowany wπwÛz na tej drodze to linia PKS zostanie 
zawieszona. Sekretarz Gminy poinformowa≥, øe skontaktowa≥ siÍ 
telefonicznie z panem wÛjtem, ktÛry powiedzia≥, øe co Rada ustali, 
to przekaøe Staroúcie.

Radny Jan Bπk mÛwi, øe zaskakuje go taka sytuacja, øe szef 
idzie na urlop i nikt nie potrafi nic wyjaúniÊ. W kaødym szanujπcej 
siÍ zak≥adzie nie powinno byÊ tak, øe jeøeli nie ma szefa, to panuje 
bezkrÛlewie. Dalej radny mÛwi, øe jeøeli bÍdzie g≥osowa≥ za do-
finansowaniem, to musi znaÊ argumenty za tym przemawiajπce. 
Kolejna uwaga radnego to taka, øe nikt z radnych nie zna drÛg po 
numerach. Powinna byÊ udostÍpniona dla radnych mapa drogowa. 
Uwaøa teø, øe Rada powinna zdecydowaÊ, ktÛra droga bÍdzie 
modernizowana, bo Rada daje pieniπdze. WÛjt tylko podpisze 
porozumienie.

Radny Wies≥aw Dul podkreúli≥, øe rozumie, øe kaødy chcia≥by 
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modernizowaÊ drogÍ u siebie, ale przez TurkÍ jeødøπ samochody 
od pana Cynara o ≥adownoúci 13 ton. Zrobimy tam drogÍ, a one 
bÍdπ jπ niszczyÊ.

W sesji bra≥ rÛwnieø udzia≥ radny powiatowy Henryk Bajek, 
ktÛry stwierdzi≥, øe pierwszy raz stoi przed sytuacjπ, øe ma g≥o-
sowaÊ za tym, ktÛra droga ma byÊ modernizowana, ale nawet nie 
mia≥ okazji wyraziÊ opinii w tej sprawie. Teraz nawet nie wie, jakie 
stanowisko ma zajπÊ na sesji.

Przewodniczπcy Rady stwierdzi≥, øe rozumie radnego Bajka, 
ale jest ca≥kowicie zdziwiony, bo pierwsza propozycja by≥a taka, 
øe w pierwszej kolejnoúci modernizowana bÍdzie droga w Woli 
Raniøowskiej. Radny Bronis≥aw Stec jeszcze raz powiedzia≥, øe 
jest zdziwiony takπ sytuacjπ. Radny W≥adys≥aw Kobylarz nie 
zgodzi≥ siÍ z podawanπ argumentacjπ. Powiedzia≥, øe pan wÛjt nie 
podjπ≥ øadnej decyzji i stwierdzi≥, øe decyzja zosta≥a podjÍta przez 
kogoú innego. Nie odpowiedzia≥ natomiast na pytanie, przez kogo. 
Poprosi≥ o przeg≥osowanie zg≥oszonego przez siebie wniosku.

Mieszkanka Turki ñ Alina RÍbisz poinformowa≥a, øe w minio-
nym tygodniu mia≥a okazjÍ rozmawiaÊ z przedstawicielami w≥adzy 
gminnej i w≥adzy powiatowej. Przedstawi≥a teø treúÊ pisma, jakie 
skierowa≥a do Rady Gminy, takøe opiniÍ WÛjta, jakπ uzyska≥a 
w dniu 20 czerwca br. WÛjt podpisa≥, øe popiera mieszkaÒcÛw 
Turki i opiniuje pozytywnie wykonanie drogi na tym odcinku.

Opinia podpisana przez wÛjta wywo≥a≥a u czÍúci radnych 
konsternacjÍ. Przewodniczπcy Rady stwierdzi≥, øe jest to czysty 
przyk≥ad obiecywania wszystkim wszystkiego, a w dodatku jest na 
to namacany dowÛd. On sam nie chce decydowaÊ komu bardziej 
potrzebny jest ten asfalt, ale nie podoba mu siÍ, øe wszystkim 
robi siÍ nadziejÍ wiedzπc z gÛry, øe nie da siÍ tego zrealizowaÊ. 
Przewodniczπcy Rady wyjaúni≥ radnym, øe bÍdzie dwa g≥osowania 
w przedmiotowej sprawie. Pierwsze g≥osowanie obejmowaÊ bÍdzie 
przydzielenie dofinansowania na rzecz powiatu, drugie natomiast 
drogi, ktÛre majπ byÊ modernizowane.

Radny Edward Pruú stwierdzi≥, øe skoro wÛjt powiedzia≥ przez 
telefon, øe co podejmie Rada, to bÍdzie realizowa≥, dlatego prosi o prze-
g≥osowanie takich ustaleÒ, jakie by≥y przyjÍte na ostatniej komisji.

W wyniku g≥osowania radni zdecydowali o udzieleniu dofi-
nansowania na rzecz powiatu (12 g≥osÛw Ñzaî, 1 Ñwstrzymujπcy 
siÍî). PrzyjÍcie tej uchwa≥y spowodowa≥o rÛwnoczeúnie, ze radni 
dokonali zmian w budøecie gminy i przesunÍli planowane wydatki 
w kwocie 230 tys. z≥ z drÛg gminnych na drogi powiatowe. Na-
stÍpnie Przewodniczπcy przystπpi≥ do g≥osowania trzech propozycji 
wskazujπcych, ktÛre drogi majπ byÊ modernizowane: propozycjÍ 
radnego W≥adys≥awa Kobylarza zak≥adajπcπ podtrzymanie ustaleÒ 
z sesji lutowej, czyli dokoÒczenie drogi w Woli Raniøowskiej i dro-
ga Zielonka ñ Turka popar≥o 2 radnych, 5 by≥o przeciwnych, a 6 
wstrzyma≥o siÍ od g≥osu. Za propozycjπ radnego Edwarda Prusia 
ñ dokoÒczenie drogi w Woli Raniøowskiej i droga Korczowiska 
ñ Posuchy opowiedzia≥o siÍ 10 radnych, 2 by≥o przeciwnych i 1 
wstrzyma≥ siÍ od g≥osu. Propozycja radnego Henryka StÍpnia 
ñ droga Korczowiska ñ Posuchy uzyska≥a 6 g≥osÛw Ñzaî i 7 
Ñwstrzymujπcych siÍî.

Reasumujπc powyøsze g≥osowanie, Przewodniczπcy Rady 
poinformowa≥, iø Rada Gminy opowiedzia≥a siÍ za opiniπ Komisji 
BezpieczeÒstwa Publicznego i Ochrony årodowiska ñ dokoÒ-
czeniem odcinka na Woli Raniøowskiej a nastÍpnie odcinka od 
Korczowisk w stronÍ Posuch. 

Kolejny punkt porzπdku obrad obejmowa≥ podjÍcie uchwa≥ 
w sprawie zmian w budøecie gminy na 2007 rok. Uchwa≥y w tej 
sprawie przedstawi≥a Skarbnik Gminy. Pierwsza dotyczy≥a 
zwiÍkszenia dochodÛw budøetu gminy o 25.000 z≥. Sπ to úrodki 
uzyskane ze sprzedaøy dzia≥ek mienia gminnego. Radni przyjÍli 
jednomyúlnie tπ uchwa≥Í.

Kolejna uchwa≥a dotyczy≥a zwiÍkszenia dochodÛw gminy 
o sumÍ 6.492 z≥ jakie otrzyma≥a gmina od Wojewody Podkarpac-
kiego z przeznaczeniem na opiekÍ spo≥ecznπ. Uchwa≥a ta rÛwnieø 
zosta≥a przyjÍta jednomyúlnie.

Ostatnia, 3. uchwa≥a dotyczy≥a przesuniÍcia 3.100 z≥ plano-
wanych wydatkÛw w dziale ñ BezpieczeÒstwo publiczne i ochrona 
przeciwpoøarowa z ochotniczych straøy poøarnych na usuwanie 
klÍsk øywio≥owych. Jest to zwiπzane z zakupem silnika pozabur-
towego do ≥odzi ratowniczej, jakπ ma w posiadaniu OSP RaniøÛw. 
Jego koszt ma wynosiÊ ok. 15 tys. KwotÍ 12 tys. z≥. uda≥o siÍ 
pozyskaÊ z ministerstwa, dziÍki wstawiennictwu pos≥a Zbigniewa 
Chmielowca. Radny Jan Rzeszutek stwierdzi≥, øe na terenie gminy 
sπ teø inne straøe i prosi≥by, aby rÛwnieø nimi siÍ zainteresowaÊ.

Przewodniczπcy Rady, a zarazem dyrektor Biura Poselskiego 
wyjaúni≥, øe OSP w Raniøowie zwrÛci≥o siÍ do MSWIA oraz pos≥a 
Zbigniewa Chmielowca o pomoc w tej sprawie. DziÍki pos≥owi 
Chmielowcowi, ktÛry jest wiceprzewodniczπcym parlamentarnego 
zespo≥u straøakÛw, uda≥o siÍ te úrodki pozyskaÊ. årodki bÍdπ teø 
úciπgane do innych jednostek, w tym Mazur. OprÛcz Raniøowa 
uda≥o siÍ teø juø wczeúniej úciπgnπÊ úrodki na OSP w Woli Rani-
øowskiej i Zielonce. Korzystajπc z okazji Przewodniczπcy Rady 
podziÍkowa≥ za zaangaøowanie i chÍci dla inicjatorÛw takich 
przedsiÍwziÍÊ, ktÛrzy wystπpili z wnioskami o dotacje i chodzili 
wokÛ≥ tej sprawy; panu Ryszardowi Kawalcowi z Raniøowa, panu 
Edwardowi Prusiowi z Woli Raniøowskiej i panu Tadeuszowi 
Sondejowi z Zielonki. Komendant OSP w Raniøowie Ryszard 
Kawalec rÛwnieø obecny na sesji podziÍkowa≥ za pomoc w uzy-
skaniu tych úrodkÛw. UchwalÍ w tej sprawie radni rÛwnieø podjÍli 
jednomyúlnie.

NastÍpny punkt porzπdku obrad obejmowa≥ informacjÍ na 
temat bezpieczeÒstwa publicznego na terenie Gminy RaniøÛw. 
W imieniu Policji sprawozdanie przedstawi≥ Kierownik Posterunku 
Policji w Raniøowie aspirant sztabowy Roberta Gacek. Radni zg≥o-
sili szereg pytaÒ. Pytali m.in., kiedy bÍdzie koniec z pijaÒstwem 
w parku i øebractwem. Proponuje siÍ, by osoby, ktÛre zostanπ 
przy≥apane, by≥y kierowane do prac spo≥ecznych. Kierownik za-
pewni≥, øe osoby pijπce alkohol w parku bÍdπ karane na nowo, 
tak samo bÍdπ karane osoby pijπce alkohol w obrÍbie sklepÛw, 
a przeciwko w≥aúcicielom sklepÛw bÍdπ kierowane wnioski do 
Sπdu Grodzkiego.

Sprawozdanie w imieniu straøy przedstawi≥ natomiast Gminny 
Komendant OSP Ryszard Kawalec.

Informacje na temat realizacji inwestycji gminnych w 2007 r. 
a takøe informacjÍ z bieøπcej dzia≥alnoúci wÛjta i UrzÍdu Gminy 
przedstawi≥ Sekretarz Gminy Marek MargaÒski.

Przewodniczπcy Rady Daniel Fila pyta≥, ile bÍdzie koszto-
waÊ wykonanie dokumentacji na przebudowÍ schodÛw w Szkole 
Podstawowej w Zielonce. Prosi o przygotowanie kosztorysu w tej 
sprawie. Poruszy≥ teø sprawÍ Zespo≥u SzkÛ≥ w Woli Raniøowskiej, 
gdzie SANEPID zamknπ≥ czÍúÊ budynku. Prosi o podjÍcie dzia≥aÒ 
w kierunku remontu tej placÛwki. Pracownik UrzÍdu Henryk Bajek 
odnoúnie Szko≥y w Woli Raniøowskiej mÛwi, øe zosta≥ z≥oøony 
wniosek do Ministerstwa o kwotÍ 90 tys. z≥. Zakres wniosku 
obejmuje elewacjÍ i wymianÍ stolarki drzwiowej. Dalej inspek-
tor Bajek mÛwi, øe przygotowany jest przetarg na modernizacjÍ 
budynku UrzÍdu Gminy. W budøecie gminy przewidziane jest na 
ten cel 200 tys. z≥. Wed≥ug kosztorysu inwestorskiego koszt tego 
zadania wynosi 530 tys. Prosi RadÍ o wyraøenie zgody na podzia≥ 
tego zadania na dwie czÍúci. Dodaje jeszcze, øe modernizacja obej-
muje konstrukcjÍ dachowπ, pokrycie dachowe, wymianÍ stolarki 
okiennej i ocieplenie.

Przewodniczπcy Rady Daniel Fila powiedzia≥, øe popiera mo-
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dernizacjÍ budynku UrzÍdu Gminy. Juø wielokrotnie o tym mÛwi≥, 
ze trzeba go jak najszybciej remontowaÊ. Nikogo nie trzeba chyba 
o tym przekonywaÊ, bo budynek UrzÍdu znajduje siÍ w centrum 
Raniøowa i jest to wizytÛwka Gminy. Wyraøa zgodÍ na podzia≥ 
zadania na czÍúci, nawet jeøeli czÍúÊ zadania przekroczy kwotÍ 200 
tys. z≥, to moøna to zap≥aciÊ w nastÍpnym roku. Najwaøniejsze by 
rozpoczÍto w koÒcu prace przy nim.

Na pytanie radnego Kazimierza Miko≥ajczyka, czy zmÛwio-
ne sπ wiaty przystankowe, Sekretarz odpowiada, øe rozmowy sπ 
w toku. Przewodniczπcy przypomina o ujÍciu wiaty na Piaskach. 
NastÍpnie zwraca siÍ z proúbπ o ujÍcie do przetargu modernizacji 
drogi po po≥udniowej stronie Rynku od p. Sidora do p. Bomby. Sekretarz 
odpowiada, øe jest ta droga ujÍta.

Radny Jan Rzeszutek podziÍkowa≥, øe w sprawozdaniu znalaz≥ siÍ 
zapis o przetargu na budowÍ odcinka drogi wraz z kanalizacjπ sanitarnπ 
w Mazurach. Na pytanie radnego Bπka, czy inne szko≥y mogπ sk≥adaÊ 
wnioski do Ministerstwa, p. Bajek odpowiada, øe jedynie te, ktÛre mia≥y 
zalecenia od innych organÛw paÒstwowych (SANEPID).

Kolejny punkt sesji dotyczy≥ informacji na temat kwalifikacji 
nauczycieli. Raport w tej sprawie, ktÛry zosta≥ przygotowany na 
wniosek Komisji Oúwiaty, Kultury, Sportu, Zdrowia i Rodziny 
przedstawi≥ KsiÍgowy Zespo≥u Oúwiatowego w Raniøowie Jan 
Matu≥a. Przewodniczπcy Rady odnoszπc siÍ do przedstawionych 
danych wyrazi≥ zadowolenie, iø  nauczyciele majπ bardzo dobre 
kwalifikacje.

Przedostatni punkt porzπdku obrad dotyczy≥ informacji 
poúwiÍconej realizacji uchwa≥y w sprawie szczegÛ≥owych zasad 
utrzymania czystoúci i porzπdku na terenie Gminy RaniøÛw. In-
formacje na te temat przedstawi≥ kierownik ZGK Tadeusz Sondej. 
Poinformowa≥ on radnych iø, na 373 odbiorcÛw wody w Woli Ra-
niøowskiej 110 nie posiada kanalizacji, w Raniøowie odpowiednio 
na 475 gospodarstw, kanalizacji nie ma 36. Na pytanie radnego 
Kazimierza Miko≥ajczyka, czy ZGK moøe wystπpiÊ z wnioskiem 
do danego mieszkaÒca o pod≥πczenie siÍ do kanalizacji sanitarnej, 
kierownik odpowiada, øe ZGK zajmuje siÍ wy≥πcznie eksploatacjπ 
kanalizacji sanitarnej, natomiast wszelkie wnioski czy tez sankcje 
karne leøπ w kompetencji UrzÍdu Gminy.

Pracownik UrzÍdu Gminy ñ p. Jan Sa≥ek przedstawi≥ infor-
macje o realizacji Gminnego Planu Gospodarki Odpadami oraz 
Gminnego Programu Ochrony årodowiska za lata 2004 do 2006. 
Radny Kazimierz Miko≥ajczyk, wracajπc do realizacji uchwa≥y 
w sprawie zasad utrzymania czystoúci w gminie stwierdzi≥, øe 
Urzπd powinien stosowaÊ sankcje karne wobec gospodarstw, ktÛre 
nie wywiπzujπ siÍ z realizacji uchwa≥y. Kierownik ZGK w zwiπzku 
z planowanπ rozbudowπ kanalizacji sanitarnej w miejscowoúciach 
Staniszewskie, Zielonka i Mazury zwrÛci≥ siÍ do Rady o podjÍcie 
dzia≥aÒ zmierzajπcych do rozbudowy oczyszczalni úciekÛw. Radny 
Marian Pomyka≥a zapyta≥ o nowy samochÛd zakupiony do ZGK. 
Kierownik poinformowa≥, øe zakupiony zosta≥ ÑMercedes ñ Witoî 
z 1998 r. z przebiegiem 300 tys. km. Cena zakupu wynosi≥a 25 tys. 
z≥., a przerejestrowanie dodatkowo 5 tys. z≥.

Ostatnim punktem porzπdku obrad by≥y sprawy rÛøne i wolne 
wnioski oraz zapytania i interpelacje radnych.

Radny Marian Pomyka≥a poruszy≥ temat umarzania podatkÛw. 
Poinformowa≥ radnych, iø zgodnie z ustawπ o finansach publicz-
nych Urzπd Gminy do dnia 31 maja powinien podaÊ do publicznej 
wiadomoúci poprzez wywieszenie na tablicy og≥oszeÒ wykazu 
osÛb fizycznych i prawnych, ktÛrym zosta≥ umorzony podatek 
w roku poprzednim. W naszym UrzÍdzie taka informacja nie jest 
wywieszona, a kwota umorzonych podatkÛw wynosi, aø 80 tys. z≥. 
Uwaøa, øe mieszkaÒcy majπ prawo zobaczyÊ komu by≥y umarzane 
podatki przez wÛjta gminy.

Radny Edward Pruú w zwiπzku z tym, øe ko≥o Przedszkola 
w Woli Raniøowskiej by≥ wypadek úmiertelny prosi o oznakowa-
nie tam przejúcia dla pieszych przez namalowanie pasÛw. Drugim 
miejscem, ktÛre naleøy jak najszybciej oznakowaÊ jest przejúcie 
ko≥o koúcio≥a, ale ten problem zg≥asza≥ juø p. WÛjtowi.

Radny Kazimierz Miko≥ajczyk pyta≥, czy robi siÍ coú w kie-
runku opracowania projektu oúwietlenia drogi gminnej w Stani-
szewskiem. MieszkaÒcy juø piÍÊ lat czekajπ na to oúwietlenie.

Radny Wies≥aw Dul rÛwnieø pyta≥ kiedy bÍdπ zamontowane 
dwie lampy oúwietleniowe w Posuchach. Sekretarz powiedzia≥, 
øe pozwolenie na budowÍ juø jest, s≥upy zostanπ postawione i z 
oúwietleniem nie bÍdzie wiÍkszego problemu.

Radny Jan Bπk prosi≥ o wywieszenie w dostÍpnym miejscu 
planu Raniøowa z nazwami ulic. Wielu ludzi pyta siÍ o jakπú 
ulicÍ i nikt nie potrafi dok≥adnie odpowiedzieÊ, gdzie ta ulica siÍ 
znajduje.

Na pytanie radnego Stefana Garncarza, czy bÍdπ czyszczone 
rowy melioracyjne, Sekretarz odpowiada, øe na pewno tak.

Radny Jan Rzeszutek nawiπza≥ do tematu dozorcÛw lasu, 
ktÛrzy zostali wybrani na zebraniach wyborczych so≥tysÛw. Z do-
zorcami a przynajmniej z dozorcπ lasu w Mazurach nie ma spisanej 
øadnej umowy. Drugi temat poruszony przez radnego dotyczy≥ 
pok≥adÛw øwiru w Mazurach, ktÛre to Gmina RaniøÛw wykupi≥a 
kilka lat temu. Gmina Soko≥Ûw jest chÍtna na wykupienie tego 
øwiru. Sekretarz wyjaúnia, øe odnoúnie umowy z nadzorcπ lasu 
trzeba zwrÛciÊ siÍ do p. TÍczy, bo on tymi sprawami siÍ zajmuje. 
Jeøeli chodzi o øwir, to na jego eksploatacjÍ trzeba mieÊ pozwo-
lenie, trzeba siÍ teø zastanowiÊ, czy to siÍ op≥aci, a ponadto, czy 
gmina moøe dokonywaÊ sprzedaøy.

Radny Jan Rzeszutek podziÍkowa≥ Przewodniczπcemu Rady 
Danielowi Fila i Przewodniczπcemu Komisji BezpieczeÒstwa 
Publicznego ñ Marianowi Pomykale za okazanπ pomoc, dziÍki 
ktÛrej moøliwe jest jeszcze w tym roku wykonanie drogi gminnej 
na Olszowe w Mazurach.

Przewodniczπcy Rady Daniel Fila poruszy≥ nastÍpujπce spra-
wy: postawienie oszklonej wiaty na przystanku PKS na £ugach, 
przywiezienie øwiru na drogÍ do Zembrzy, wykoszenie poboczy 
przy zakrÍcie od Zielonki do MazurÛw, zamontowanie barierki 
przy wejúciu do Gminnej Biblioteki, o co proszπ starsi ludzie, by 
przy zatrudnianiu nauczycieli i urzÍdnikÛw w pierwszej kolejnoúci 
zatrudniaÊ nauczycieli z terenu Gminy RaniøÛw, by do komisji 
konkursowych i przetargowych kaødorazowo powo≥ywaÊ radnych. 
Umoøliwi to lepszπ wspÛ≥pracÍ i przebieg informacji miÍdzy Radπ 
i WÛjtem Gminy. PodziÍkowa≥ Sekretarzowi Gminy i inspektorowi 
ds. drogownictwa za wykoszenie trawy ko≥o przystanku PKS na 
£ugach, o co kilkakrotnie zabiega≥ i prosi jeszcze o wykoszenie 
trawy na przystanku ko≥o piekarni i rowu w kierunku Staniszew-
skiego. Wnioskuje rÛwnoczeúnie o wygospodarowanie pracowni-
ka, ktÛry zajmowa≥by siÍ tylko koszeniem poboczy przy drogach. 
Przewodniczπcy porosi≥ Sekretarza o wyjaúnienie tematu kuchni 
w Gimnazjum w Raniøowie.

Sekretarz wyjaúnia, øe w Gimnazjum nie chodzi o kuchniÍ 
lecz o punkt wydawania posi≥kÛw. Chodzi tylko o rozdzielenie 
ciπgu naczyÒ czystych od ciπgu naczyÒ brudnych. Przewodni-
czπcy wyrazi≥ zadowolenie z takiego biegu sprawy i stwierdzi≥, 
øe niepotrzebne jest tworzenie dodatkowych kuchni, skoro takie 
juø mamy, naleøy przerobiÊ istniejπcy punkt wydawania posi≥kÛw 
w Gimnazjum w Raniøowie, a resztÍ pieniÍdzy przeznaczyÊ na 
doposaøenie istniejπcych juø kuchni w Szkole Podstawowej w Ra-
niøowie, Mazurach i Woli Raniøowskiej.

Na pytanie Przewodniczπcego Rady, czy prawdπ jest, øe mimo 
sk≥adanych zapewnieÒ gmina przegra≥a w sπdzie sprawÍ  na ponad 
70 tys. z≥. dotyczπcπ Raniøowskiego Gimnazjum z inwestorem, 
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mimo wykrycia i udokumentowania mnÛstwa uchybieÒ. Sekre-
tarz odpowiada, øe tak, czekamy teraz na pisemne uzasadnienie 
wyroku.

NastÍpnie Przewodniczπcy Rady przedstawi≥ pisma, jakie 
wp≥ynÍ≥y do Rady Gminy. Jedno dotyczπce przydzia≥u úrodkÛw 
finansowych na dalszπ realizacjÍ ÑOgniskaî dla dzieci przedszkol-
nych prowadzonego w Domu Parafialnym przez Zwiπzek By≥ych 
PracownikÛw PGR. Drugie pismo dotyczπce przydzia≥u úrodkÛw 
finansowych w kwocie 40 tys. z≥. na dokoÒczenie rozbudowy 
Szko≥y Podstawowej w Staniszewskiem. NastÍpnie Przewodni-
czπcy przedstawi≥ stanowisko WÛjta w sprawie powyøszych pism. 
WÛjt powiedzia≥, øe w obecnym budøecie nie ma przewidzianych 
úrodkÛw na realizacjÍ powyøszych zadaÒ. Jeøeli bÍdπ úciπgniÍte 
jakieú úrodki z zewnπtrz, to przy wprowadzeniu ich do budøetu 
bÍdzie moøna je przeznaczyÊ na te cele.

Radny Miko≥ajczyk mÛwi, øe úrodki na szko≥Í w prowizo-
rium budøetu by≥y przewidziane, ale ostatecznie radni zmienili 
to, dlatego mieszkaÒcy skierowali pismo w≥aúnie do Rady Gminy. 
W zaleønoúci od odpowiedzi mieszkaÒcy bÍdπ podejmowaÊ dalsze 
dzia≥ania. Przewodniczπcy mÛwi jeszcze raz, øe jeøeli WÛjt úciπgnie 
dodatkowe úrodki, a ma nadziejÍ, øe úciπgnie, bo siÍ deklarowa≥, 
to dokoÒczenie rozbudowy w Staniszewskim bÍdzie realizowane. 
Radny Kazimierz Miko≥ajczyk dziÍkuje Przewodniczπcemu za 
odpowiedü, ale twierdzi, øe rozmawia≥ z WÛjtem i WÛjt jest inne-

go zdania. Nie chodzi tu o úciπgniÍcie úrodkÛw z zewnπtrz tylko 
o zwiÍkszenie deficytu o kwotÍ 40 tys. z≥. Uwaøa, øe wÛjt sobie 
z tym poradzi. Przewodniczπcy mÛwi, øe jeøeli wÛjt przed≥oøy taki 
projekt, to ten projekt zostanie przyjÍty, z tym, øe wÛjt musi siÍ pod 
tym projektem podpisaÊ. Dodaje, øe on sam opowiada siÍ za ukoÒ-
czeniem Szko≥y w Staniszewskim z zastrzeøeniem, øe úrodki bÍdπ 
pozyskane z zewnπtrz i nie bÍdzie siÍ sztucznie zwiÍkszaÊ deficytu. 
Trzeba siÍ w koÒcu zabraÊ do roboty i úciπgnπÊ jakieú pieniπdze. 
Radny Bronis≥aw Stec uwaøa, øe s≥owo Ñdeficytî nie powinno 
padaÊ z ust radnego Miko≥ajczyka. Mowa o deficycie powinna byÊ 
tylko wtedy, gdy istnieje moøliwoúÊ pozyskania úrodkÛw. Wtedy 
moøna siÍ zad≥uøyÊ po to by mieÊ úrodki w≥asne, dziÍki ktÛrym coú 
dostaniemy. W podobnym tonie co radny Kazimierz Miko≥ajczyk 
wypowiedzia≥ siÍ radny W≥adys≥aw Kobylarz. Uwaøa on, ze øe 
deficyt i tak juø zosta≥ zmniejszony dziÍki ma≥ym wsiom.

Ostatniπ osobπ ktÛra zabra≥a g≥os na sesji by≥a Alina RÍbisz 
ñ mieszkanka przysiÛ≥ka ÑTurkiî. Poruszy≥a ona kilka spraw, 
miÍdzy innymi niemoøliwoúÊ wejúcia na stronÍ Gminy RaniøÛw, 
ktÛra ciπgle jest w budowie, brak publikacji uchwa≥ i protoko≥Ûw 
sesji w Internecie.

Po zakoÒczeniu dyskusji Przewodniczπcy Rady Daniel Fila 
zamknπ≥ sesjÍ o godz. 19.45.

Na podstawie protoko≥u z sesji
Daniel Fila ñ Przewodniczπcy Rady Gminy

   
 

W dniu 24 lipca 2007 r. odby≥a siÍ XII nadzwyczajna sesja 
Rady Gminy w Raniøowie. Otworzy≥ jπ Przewodniczπcy Rady 
Gminy Daniel Fila witajπc radnych i pracownikÛw UrzÍdu Gminy 
w Raniøowie. 

Przewodniczπcy Rady poinformowa≥ radnych iø, sesja zwo-
≥ana jest w trybie nadzwyczajnym na wniosek grupy radnych. 
Powodem jej zwo≥ania jest fakt, iø w dniu 22 lipca 2007 r. odby≥o 
siÍ zebranie wiejskie w Raniøowie celem przyjÍcia Planu Rozwoju 
Miejscowoúci RaniøÛw na lata 2007-2013, dziÍki ktÛremu bÍdzie-
my mogli staraÊ siÍ o úrodki z zewnπtrz. Aby jednak tak siÍ sta≥o 
Rada Gminy musi szybko zatwierdziÊ plan, by moøna skorzystaÊ 
z niego jeszcze w lipcu. 

Porzπdek obrad sk≥ada≥ siÍ z 4 punktÛw. W pierwszym z nich 
wÛjt gminy Jan Niemczyk poinformowa≥, øe zosta≥ opracowany 
jako pierwszy Plan Rozwoju Miejscowoúci RaniøÛw, dziÍki 
wspÛ≥pracy radnych z Raniøowa, Rady So≥eckiej w Raniøowie 
i UrzÍdu Gminy. Sukcesywnie bÍdπ opracowywane takie plany 
dla pozosta≥ych wsi. WÛjt Gminy poinformowa≥, øe przy ubie-
ganiu siÍ o dofinansowanie z niektÛrych programÛw unijnych 
niezbÍdny jest Plan Rozwoju danej miejscowoúci. SzczegÛ≥owych 
informacji odnoúnie Planu przedstawi≥ pracownik UrzÍdu Gminy 
Piotr Sakowski. Na pytanie radnego Mariana Pomyka≥y dotyczπce 
terminu pozyskania dofinansowania, pan Sakowski odpowiada, øe 
z lipcowego naboru wnioskÛw úrodki powinny sp≥ynπÊ na koÒcu 
roku (chodzi o úrodki na parking za UrzÍdem Gminy). BÍdzie jesz-
cze jeden nabÛr wnioskÛw w miesiπcu grudniu. W tym przypadku 
úrodki powinny zostaÊ pozyskane w miesiπcu marcu nastÍpnego 
roku. Dla jednej miejscowoúci moøna bÍdzie pozyskaÊ kwotÍ do 
500 tys. z≥ (g≥Ûwne zadanie to modernizacja Stadionu Sportowego 
w Raniøowie).

Radny Leon Najowicz uwaøa, øe dyskusja na ten temat 
jest zbÍdna, bo od poczπtku swej kadencji Rada Gminy przyjÍ≥a 

strategiÍ pozyskiwania úrodkÛw z zewnπtrz, dlatego proponuje 
przeg≥osowaÊ tÍ uchwa≥Í.

Radny Edward Prus zg≥osi≥ postulat rozeznania moøliwoúci 
pozyskania dofinansowania na rozbudowÍ remizy OSP w Woli 
Raniøowskiej. Przewodniczπcy Rady rÛwnieø poprosi≥ radnych 
o przyjÍcie zaproponowanej uchwa≥y. W wyniku g≥osowania 
Rada Gminy jednog≥oúnie przyjÍ≥a Planu Rozwoju Miejscowoúci 
RaniøÛw na lata 2007-2013.

Drugi punkt porzπdku obrad obejmowa≥ podjÍcie uchwa≥ 
w sprawie zmian w budøecie Gminy na 2007 r. Przedstawi≥a je 
skarbnik gminy JÛzefa Kus. Pierwsza uchwa≥a dotyczy≥a zmniej-
szenia wydatkÛw o kwotÍ 20 tys. z≥ (15 tys. z≥. na dowozie uczniÛw 
i 5 tys. z≥. na Gimnazjum w Woli Raniøowskiej). årodki te zapropo-
nowano przenieúÊ na opiekÍ spo≥ecznπ. Pozwolπ one na pozyskanie 
dofinansowania ze úrodkÛw unijnych na cele doøywiania. Dajπc 
na ten cel 20 tys. z≥., pozyskamy kwotÍ 45 tys. z≥. Pani Skarbnik 
poinformowa≥a rÛwnieø, øe jeøeli Rada zwiÍkszy kwotÍ 20 tys. z≥ 
tylko o 100 z≥, to bÍdzie moøna pozyskaÊ dofinansowanie w wyso-
koúci 47 tys. z≥. Przewodniczπcy Rady Daniel Fila poinformowa≥ 
radnych, iø to on jest autorem zmniejszenia wydatkÛw na Gimna-
zjum w Woli Raniøowskiej o 5 tys. z≥, na co uzyska≥ zgodÍ pani 
dyrektor Stanis≥awy Stec. Wy≥oøony w ten sposÛb kapita≥ w≥asny 
w wysokoúci 5 tys. skutkuje tym, iø w ramach pozyskanych úrod-
kÛw Gimnazjum otrzyma ok. 15 tys. z≥ na doposaøenie kuchni. 

W imieniu Komisji Budøetowo-Gospodarczej jej przewodni-
czπcy Leon Najowicz pozytywnie odniÛs≥ siÍ do zaproponowanej 
uchwa≥y i zawnioskowa≥ o zwiÍkszenie kwoty dla opieki spo≥ecznej 
z 20 tys. z≥. do 20.100 z≥, co umoøliwi pozyskanie wiÍkszej kwoty 
z zewnπtrz. Radni jednog≥oúnie przychylili siÍ i przyjÍli zapropo-
nowanπ uchwa≥Í.

Drugi projekt zmian w budøecie przedstawiony przez skarb-
nika gminy dotyczy≥ zmniejszenia wydatkÛw o kwotÍ 50 tys. z≥. na 
zadaniu: Modernizacja i rozbudowa oczyszczalni úciekÛw w Ra-
niøowie i przeznaczenia jej na: dokoÒczenie rozbudowy Szko≥y 
Podstawowej w Staniszewskiem ñ 20 tys. z≥, na RadÍ Gminy ñ 15 
tys. z≥. i na dowÛz uczniÛw 15 tys. Przewodniczπcy Komisji Bu-
døetowo-Gospodarczej Leon Najowicz przedstawi≥ opiniÍ Komisji 
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w tej sprawie. Powiedzia≥, øe budøet Gminy zosta≥ uchwalony 
cztery miesiπce temu. Nie zasz≥y øadne powody by dokonywaÊ 
takich zmian w budøecie. Wydatki na dowÛz uczniÛw moøna by≥o 
zaplanowaÊ. W przypadku Rady Gminy jeøeli Urzπd wykaøe, øe 
Rada mia≥a úrednio wiÍcej posiedzeÒ niø w poprzednich czterech 
latach, to bÍdziemy mÛwiÊ o zwiÍkszeniu wydatkÛw w tym dziale. 
Odnoúnie przekazania 20 tys. z≥. na dokoÒczenie rozbudowy szko≥y 
Podstawowej w Staniszewskiem, to jeøeli bÍdπ pozyskane úrodki 
z zewnπtrz, to zostanπ one przekazane na dokoÒczenie rozbudowy 
szko≥y. Realizowanie wydatkÛw nieprzewidzianych przy tak wyso-
kim deficycie jest nieodpowiedzialne, tym bardziej zabieranie úrod-
kÛw z oczyszczalni úciekÛw. Komisja opowiedzia≥a siÍ przeciw tej 
uchwale. Przewodniczπcy Komisji Leon Najowicz poinformowa≥ 
rÛwnieø radnych iø w zwiπzku z negatywnym zaopiniowaniem 
powyøszego projektu uchwa≥y, Komisja nie podejmowa≥a juø dys-
kusji na temat projektu dotyczπcego zmian wieloletnich programÛw 
inwestycyjnych oraz projektu dotyczπcego zmian limitu wydatkÛw 
na realizacjÍ wieloletnich programÛw inwestycyjnych, bo by≥aby 
ona juø bezprzedmiotowa. Przypomnia≥ rÛwnieø i zaapelowa≥, by 
staraÊ siÍ o pozyskanie úrodkÛw z zewnπtrz. 

Radny Marian Pomyka≥a pyta≥ na co zosta≥ przeznaczony 
zaciπgniÍty kredyt  i jakie úrodki zosta≥y úciπgniÍte z zewnπtrz 
od poczπtku tej kadencji Rady. Pani skarbnik poinformowa≥a, 
øe kredyt zosta≥ zaciπgniÍty w wysokoúci 1.300.000 z≥, z czego 
700 tys. z≥ przekazano do oúwiaty na zap≥acenie zaleg≥ego ZUS 
i na fundusz socjalny. Pozosta≥a kwota zosta≥a przeznaczona na 
zap≥acenie rat kredytÛw, ktÛre naleøa≥o zap≥aciÊ w miesiπcu lipcu. 
Wszystkie pieniπdze z kredytu zosta≥y juø wydatkowane. Na drugπ 

czÍúÊ pytania dotyczπcego pozyskania úrodkÛw wÛjt zobowiπza≥ 
siÍ udzieliÊ odpowiedzi na nastÍpnej sesji.

Radny Kazimierz Miko≥ajczyk powiedzia≥, øe z≥oøy≥ do 
Przewodniczπcego Rady pismo mieszkaÒcÛw wsi Staniszewskie 
o przydzia≥ úrodkÛw na dokoÒczenie rozbudowy Szko≥y w Stani-
szewskiem. Przewodniczπcy Rady przypomnia≥, øe pismo to dys-
kutowane by≥o na poprzedniej sesji. Uwaøa, øe skoro zosta≥a rozpo-
czÍta inwestycja, to naleøy jπ zakoÒczyÊ. Radny Marian Pomyka≥a 
zwrÛci≥ uwagÍ na liczbÍ dzieci i sal lekcyjnych w Staniszewskiem 
i w Raniøowie. Uwaøa, øe inwestycja w Staniszewskiem na pewno 
zostanie zakoÒczona. Radny Kazimierz Miko≥ajczyk poinformo-
wa≥, øe w Staniszewskiem jest 43 uczniÛw, a w nowym budynku 
by≥oby cztery sale lekcyjne. Jest decyzja SANEPID-u, ktÛra zezwa-
la na uøytkowanie budynku drewnianego tylko do koÒca sierpnia 
br. Rany Leon Najowicz zaznaczy≥, øe SANEPID ma zastrzeøenia 
i do Szko≥y w Posuchach i do Szko≥y w Woli Raniøowskiej, ale tam 
jakoú nikt siÍ nie kwapi, by dawaÊ pieniπdze. WÛjt Gminy zaape-
lowa≥ do radnych by przyjπÊ tπ uchwa≥Í. W Woli Raniøowskiej 
pozyskano 37 tys. z≥ do remontu szko≥y. Radny Stefan Gancarz 
przypomina, øe teø sk≥ada≥ wniosek o pomnoøenie úrodkÛw, ktÛre 
sπ w posiadaniu Rady So≥eckiej Porπb Wolskich i to juø kilka 
miesiÍcy temu. Uwaøa, øe rozbudowa Szko≥y w Staniszewskiem 
jest rozpoczÍta i naleøa≥oby jπ zakoÒczyÊ. Ostatecznie w  wyniku 
g≥osowania radni nie zgodzili siÍ na przyjÍcie tej uchwa≥y (Ñzaî ñ 2 
g≥osy, Ñprzeciwî - 11 g≥osÛw, 2 g≥osy Ñwstrzymujπcychî).

Po odrzuceniu tej uchwa≥y przez radnych Przewodniczπcy 
Rady Daniel Fila stwierdzi≥, iø rozpatrywanie kolejnych punktÛw 
porzπdku obrad jest bezprzedmiotowe i zamknπ≥ sesjÍ.

Na podstawie protoko≥u z sesji
Daniel Fila ñ Przewodniczπcy Rady

   
KoÒcem wrzeúnia i w pierwszych dniach paüdziernika 

2007 roku w Mazurach zmodernizowano drogÍ gminnπ 
przebiegajπcπ przez Starπ Wieú w kierunku Olszowych. 
Zakres robÛt obejmowa≥ wykonanie podbudowy 5 cm 
z t≥ucznia sortowanego, skropienie jej bitumem, wykonanie 
5 cm nawierzchni z masy mineralno-bitumicznej, odmulenie 
przepustÛw pod zjazdami, obustronne odmulenie rowÛw, 
uzupe≥nienie poboczy i zjazdÛw gruntem przepuszczalnym. 
D≥ugoúÊ nowej nawierzchni wynosi 825 m. WartoúÊ tej in-

westycji to kwota 223.572 z≥ (brutto) w ca≥oúci pokryta ze 
úrodkÛw budøetu gminy RaniøÛw.

Po rozpoczÍciu prac so≥tys Ludwik Korzenny oraz radni Jan 
Rzeszutek i Bogdan Mul wnioskowali o dodatkowy zakres, de-
klarujπc jednoczeúnie z mienia wiejskiego kwotÍ 10.000 z≥. WÛjt 
Jan Niemczyk po przeanalizowaniu zakresu rzeczowego do≥oøy≥ 
z budøetu nastÍpne 10.000 z≥, dziÍki czemu droga wyd≥uøy≥a siÍ 
o dodatkowe 170 m, ale juø bez masy mineralno-bitumicznej, tylko 
z utwardzeniem nawierzchni t≥uczniem, zaklinowaniem go drobniej-
szym sortem i skropieniem bitumem. Wykonawcπ prac wy≥onionym 

w drodze przetargu by≥o Miejskie PrzedsiÍbior-
stwo DrÛg i MostÛw w Rzeszowie.

Wczeúniejszy odcinek tej drogi od koúcio≥a 
w kierunku Starej Wsi wykonano jeszcze w la-
tach 70-tych XX wieku. Od tamtej pory moder-
nizacja pozosta≥ej czÍúci by≥a jednym z prioryte-
tÛw dzia≥alnoúci so≥tysa Ludwika Korzennego, 
ktÛry objπ≥ tÍ funkcjÍ w roku 1981, jak rÛwnieø 
mazurskich radnych poprzednich kadencji. I do-
piero rok 2007 przyniÛs≥ korzystne rozwiπzania 
i sfinalizowanie tych wieloletnich postulatÛw. 
Obecnie mieszkaÒcy MazurÛw patrzπ na drogÍ 
od Zielonki i liczπ na nowπ nawierzchniÍ, ktÛrej 
wykonanie leøy juø w kompetencji Powiatu 
Kolbuszowskiego.

Stanis≥aw Samojedny

Pracom przy asfaltowaniu drogi przyglπda siÍ so≥tys 
Ludwik Korzenny oraz Stanis≥aw Sidor i Ryszard 
Niemczyk.
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W zwiπzku ze zbliøajπcym siÍ Dniem Nauczyciela 
(14 paüdziernika) w dniu 3 paüdziernika bieøπcego 
roku odby≥a siÍ w Szkole Podstawowej w Raniøowie 
doroczna konferencja nauczycieli - emerytÛw z terenu 
gminy RaniøÛw. 

Na jej treúÊ z≥oøy≥y siÍ nastÍpujπce sprawy:
 1.  Czas wolny nauczycieli - emerytÛw i jego wykorzysta-

nie w rozwoju zainteresowaÒ poszczegÛlnych osÛb.
 2.  Spostrzeøenia, przeøycia i uwagi z wycieczki grupy 

czynnych i emerytowanych nauczycieli na Kresy 
Wschodnie przedwrzeúniowej Rzeczpospolitej Pol-
skiej.

 3.  Fundusz socjalny nauczycieli i jego wykorzystanie 
w skali roku.

 4.  Wolne wnioski i zakoÒczenie.
KonferencjÍ rozpoczπ≥ dyrektor Szko≥y Podstawowej 

w Raniøowie, kolega Andrzej Sondej. NastÍpnie prowadzi≥ 
jπ przewodniczπcy Sekcji Nauczycieli - emerytÛw, W≥ady-
s≥aw Puzio. Na jego wniosek zebrani minutπ ciszy uczcili 
pamiÍÊ zmar≥ego przed dwoma laty kolegÍ Antoniego Kosteckiego, 
nauczyciela ze Szko≥y Podstawowej w Zielonce.

Z kolei przewodniczπcy konferencji w krÛtkim wystπpieniu 
wyliczy≥ rÛøne osobnicze zainteresowania nauczycieli, jak: prowa-
dzenie gospodarstwa domowego przez emerytÛw. ich opiekÍ nad 
wychowywaniem swoich wnukÛw, wzrost uczuÊ religijnych, ho-
dowlÍ kwiatÛw oraz rÛøne robÛtki kobiece, a takøe mÍskie. Wspo-
mnia≥ takøe, øe niektÛrzy z nauczycieli - emerytÛw, wzglÍdnie ich 
ma≥øonkowie sπ mniej lub bardziej ob≥oønie chorzy i nie mogπ 
juø dalej uczestniczyÊ w towarzyskim øyciu nauczycielskim. Na 
koniec powiedzia≥ o sobie, øe pisze pracÍ na temat historii szko≥y 
w Raniøowie, ktÛra nosi≥aby tytu≥ Ñ4 wieki szkolnictwa i oúwiaty 
w Raniøowieî. Praca napisana w po≥owie winna byÊ zamkniÍta 
z koÒcem bieøπcego roku szkolnego 2007/2008. Wspominajπc 
o tym, spostrzeg≥, øe w pierwszym rozdziale owej pracy winno byÊ 
omÛwione szkolnictwo parafialne w archidiakonacie sandomier-
skim i na jego tle takieø szkolnictwo parafialne w Raniøowie.

Na ten temat g≥os zabra≥ kolega Julian Wiπcek, ktÛry w doúÊ 
d≥ugim dyskusyjnym wystπpieniu wypowiedzia≥ siÍ, øe zna owπ 

    
   

problematykÍ, jako øe w czasie pracy zawodowej koÒczy≥ sys-
temem zaocznym studia wyøsze w zakresie pedagogiki na Uni-
wersytecie Warszawskim. Dorzuci≥ jeszcze do tego kilka uwag 
w rozwoju szkolnictwa trywialnego i autonomicznego w Galicji 
w latach do roku 1914.

Sprawozdanie z odbytej wycieczki grupy nauczycieli na Kresy 
Wschodnie by≥ej Rzeczpospolitej Polskiej, odbytej w dniach od 25 
do 28 czerwca 2007 roku z≥oøy≥ kolega Jerzy Surdej. Zauwaøy≥ tu 
miÍdzy innymi, øe na tych ziemiach polskoúÊ stopniowo zanika, 
mimo øe WspÛlnota Polska czyni wszystko, aby ≥πcznoúÊ tam 
mieszkajπcych naszych rodakÛw za wszelkπ cenÍ utrzymaÊ z Ma-
cierzπ. Ludzi tych stopniowo ubywa. NiektÛrzy z nich - tak jak i u 
nas w Polsce - wyjeødøajπ za pracπ do innych krajÛw. Inni znÛw 
z koniecznoúci przechodzπ do pracy tamtejszego paÒstwowego 
aparatu. Znaczna czeúÊ zaú z naturalnej przyczyny ze wzglÍdu na 
wiek os≥abia stan liczebny Polonii.

Sprawy socjalne nauczycieli zreferowa≥ pracownik Zespo≥u 
Oúwiatowego Gminy RaniøÛw, Jan Matu≥a. Zaznajomi≥ zebranych 
z tematem podzia≥u puli pieniÍdzy przeznaczonej przez ZUS na 
sprawy socjalne, bytowe, a przede wszystkim kulturalne nauczy-
cieli emerytÛw, jak rÛwnieø czynnych nauczycieli. Z okazji nauczy-
cielskiego úwiÍta nauczyciele - emeryci otrzymali na konferencji 
czÍúÊ wspomnianej uprzednio puli jako ratalnπ czπstkÍ.

W trakcie obrad w serdecznej i mi≥ej atmosferze uczestnicy 
konferencji spoøyli obfity obiad, a na deser przez ca≥y czas obrad 
by≥y owoce i ciasto. W jego przygotowaniu wiele wysi≥ku w≥oøy≥ 
kolega dyrektor szko≥y, Andrzej Sondej. W owym przedsiÍwziÍciu 
czynna by≥a rÛwnieø koleøanka W≥adys≥awa StÛj. Kolega prze-
wodniczπcy Sekcji Nauczycieli - EmerytÛw, W≥adys≥aw Puzio 
zosta≥ przywitany przez m≥odzieø miejscowej szko≥y wiπzankπ 
kwiatÛw. W ostatniej chwili zg≥osi≥ wniosek, aby od tego czasu (tj. 
3.10.2007 r.) przewodniczπcπ tejøe sekcji emerytÛw - nauczycieli 
zosta≥a koleøanka Maria S≥uja. Jednog≥oúnie oklaskami wszystkich 
zebranych koleøanka Maria S≥uja przyjÍ≥a tÍ funkcje. Na tym 
zebranie zakoÒczono. Trwa≥o trzy godziny. Bra≥o w nim udzia≥ 
21 uczestnikÛw ≥πcznie z kolegπ dyrektorem miejscowej szko≥y 
i pracownikiem Zespo≥u Oúwiatowego Gminy RaniøÛw.

W≥adys≥aw Puzio

Pan W≥adys≥aw Puzio otrzymuje kwiaty od uczniÛw ze Szko≥y Podstawowej w Raniøowie.

Andrzej Sondej ñ dyr. Zespo≥u SzkÛ≥ w Raniøowie i W≥adys≥aw Puzio.
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ÑChodzi po lesie pogodna jesieÒ,
rozchyla niskie ga≥Ízie.
Liczy na úcieøkach spad≥e orzeszki,
liczy na dÍbach øo≥ÍdzieÖî
S≥owa piosenki úpiewanej przez uczniÛw klasy II 

oddajπ nastrÛj i obserwacje jesienne. Mogli uczniowie 
wszystkiego doúwiadczyÊ i odczuÊ w czasie wycieczki 
edukacyjno-wypoczynkowej na úcieøkÍ przyrodniczπ 
ÑMaziarniaî w Wilczej Woli. Jesienny spacer, ktÛry 
siÍ odby≥ 10 paüdziernika 2007 r. mia≥ na celu zebranie 
i podsumowanie wiadomoúci na temat lasu, jego budo-
wy, gatunkÛw drzew oraz zasadnoúci dbania o las i jego 
ochrony. Uczniom z klas II z Zespo≥u SzkÛ≥ w Raniøowie 
w tej jesiennej wyprawie towarzyszy≥ leúniczy Stanis≥aw 
Sπdej, ktÛry opowiada≥ o kolejnych zagadnieniach, tak 
jakby otwiera≥ kolejne karty z wielkiej ksiÍgi lasu. Barwy 
jesieni, szelest opad≥ych i wysuszonych liúci dodawa≥y 
dodatkowych wraøeÒ.

Uczniowie s≥uchali opowieúci leúniczego i mieli moø-
liwoúÊ bezpoúredniej obserwacji, co przyczyni≥o siÍ do g≥Íbszego 
przyswojenia sobie wszystkich informacji. Zgaduj-zgadula: jakie 
to drzewo? wzbudzi≥a wúrÛd dzieci dodatkowe emocje, ale przy 
okazji zosta≥a sprawdzona znajomoúÊ rozpoznawania poszczegÛl-
nych gatunkÛw drzew.

Jesienny las, a zw≥aszcza w tym roku, to obfitoúÊ grzybÛw, 
o czym mogli siÍ przekonaÊ wszyscy, bo grzyby wyrasta≥y niemal 
na úcieøce. Wystarczy≥o 15 minut grzybobrania, aby nazbieraÊ 
borowikÛw, podgrzybkÛw i maúlakÛw. Zachwyt wzbudza≥y oczy-
wiúcie rozwiniÍte piÍkne czerwone muchomory.

Spacer po lesie i nad zalewem to wspania≥y ≥yk czystego, 
rzeúkiego jesiennego powietrza. To nabranie zapasu s≥oÒca na 
ca≥y d≥ugi okres zbliøajπcej siÍ s≥otnej jesieni. Mimo øe úcieøka 

Jesienne wÍdrowanie

jest niemal wszystkim znana, to kaøda pora roku ukazuje jej inne 
walory, a jeszcze obserwacja pod okiem przewodnika dostarcza 
ca≥kiem nowych i nieznanych wraøeÒ.

ÑNa Wilczej Woli jest super. Jestem na punkcie obserwacyj-
nym. W≥aúnie idÍ na po≥udnie. Wszyscy zbierali grzyby, ale ja nie 
zbiera≥em. Widzia≥em opieÒki, podgrzybki i maúlaki. Pan leúniczy 
pokaza≥ nam drzewa, ktÛre rosnπ po 20, 90, 100 lat. Pokaza≥ nam 
rÛwnieø sadzonki sosny. By≥o ciep≥o i gorπco. Widzia≥em teø 
elektrowniÍ na zalewie. Szliúmy ponad 2 km na piechotÍ. By≥o 
bardzo fajnie i ciekawie.î ñ tak podsumowa≥ jeden z uczestnikÛw 
wycieczki - Mateusz Bπk z kl. IIb.

W≥adys≥awa StÛj

Pan Stanis≥aw Sπdej opowiada uczniom o tajnikach przyrody.

Na tarasie widokowym na úcieøce edukacyjno-wypoczynkowej ÑMaziarnia.
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Co roku w Szkole Podstawowej w Woli Raniøowskiej 
przyjmujemy do grona spo≥ecznoúci szkolnej uczniÛw I klasy. 
Pierwsze kroki w podejmowaniu obowiπzkÛw zwiπzanych 
z naukπ zawsze stanowi wielkie przeøycie tak dla dzieci, jak 
i dla rodzicÛw. Dlatego chcemy ich przywitaÊ uroczyúcie. 

Stπd tradycyjnie w pierwszym miesiπcu nauki przygotowu-
jemy maluchÛw do Ñpasowania na uczniaî.

W tym roku do braci uczniowskiej przyjÍliúmy pierwszakÛw 
w dniu 5 paüdziernika 2007 roku. Serdecznymi s≥owami powitali 
ich uczniowie klasy III. Przygotowali dla nich inscenizacjÍ pt. ÑWi-
taj pierwsza klaso!î W przedstawieniu wystπpi≥y postacie bliskie 
otoczeniu dziecka: drzewa szumiπce, gruchajπcy go≥πb, Êwierka-
jπce wrÛbelki, z≥ote s≥oneczniki, s≥oÒce i kolorowe astry. Øyczy-

li im radosnych 
chwil, wsparcia 
starszych kole-
gÛw oraz samych 
piπtek i wzorowe-
go zachowania na 
pierwszym úwia-
dectwie.

N a s t Í p n i e 
pierwszaki za-
p r e z e n t o w a ≥ y 
siÍ przed licznie 
zgromadzonπ pu-
blicznoúciπ: dy-
rekcjπ, nauczy-
cielami, uczniami 
i przedszkolaka-
mi. Przyby≥ rÛw-
nieø w imieniu 
WÛjta pan Stani-
s≥aw Samojedny.

  

Dzieci przedstawi≥y ciekawy program s≥owno-muzyczny. Nie 
zabrak≥o teø ciep≥ych s≥Ûw i prezentÛw w postaci w≥asnorÍcznie 
wykonanych serc skierowanych do swoich rodzicÛw. Wywo≥a≥o 
to wzruszenie i radoúÊ obdarowanych. Na zakoÒczenie zataÒczy≥y 
krakowiaka do pieúni ÑP≥ynie Wis≥a, p≥ynieî.

Po piÍknym wystÍpie pierwszakÛw pani dyrektor Stanis≥awa 
Stec zamieni≥a kilka s≥Ûw z uczniami, sprawdzajπc ich dojrza≥oúÊ 
szkolnπ. Stwierdzi≥a, iø uczniowie sπ gotowi, aby podjπÊ wyzwanie 
nauki. Doda≥a, by ten mundurek przypomnia≥ im, øe sπ uczniami 
Szko≥y Podstawowej w Woli Raniøowskiej. Przypomnia≥a takøe, 
aby nosili go z godnoúciπ i dumπ.

Z kolei nastπpi≥o uroczyste úlubowanie i pasowanie. Po tej 
ceremonii po raz pierwszy w naszej szkole ksiπdz katecheta Micha≥ 
Grochowina poúwiÍci≥ dzieci i przybory szkolne, a takøe wszyst-
kich zebranych. Przy tej okazji øyczy≥ im, aby wyros≥y w ≥asce 
i mπdroúci Boøej, na chwa≥Í rodzicom i Ojczyünie.

UroczystoúÊ Ñpasowaniaî przygotowa≥a wychowawczyni 
Anetta Øy≥a i w≥πczy≥a siÍ rÛwnieø pani Czes≥awa Raczek.

Anetta Øy≥a

PoúwiÍcenie uczniÛw i przyborÛw szkolnych przez ks. Micha≥a GrochowinÍ.

Katarzyna Bator zostaje pasowana na ucznia przez 
dyr. Stanis≥awÍ Stec.

Nowa droga w Korczowiskach
W paüdzierniku 2007 roku pomiÍdzy Korczowiskami a Po-

suchami zosta≥a wyremontowana droga powiatowa. Zyska≥a ona 
nowπ silnπ podbudowÍ z t≥ucznia oraz nowe rowy odwadniajπce. 
W listopadzie br. ma byÊ po≥oøona jeszcze warstwa úcieralna z masy 
bitumicznej. Prace powyøsze sfinansowane zosta≥y przez Starostwo 
Powiatowe w Kolbuszowej przy 50% wk≥adzie Gminy RaniøÛw.

Z koÒcem wrze-
únia 2007 r. po 16 la-
tach pracy w Zespole 
Oúwiatowym Gminy 
RaniøÛw (wczeúniej: 
Gminny ZespÛ≥ Eko-
nomiczno-Admini-
stracyjny) na zas≥uøo-
nπ emeryturÍ odesz≥a 
pani Stanis≥awa Øy≥a. 
Uroczyste poøegna-
nie pracownicy mia-
≥o miejsce w dniu 
25 wrzeúnia br., a w 
imieniu wszystkich 
pracownikÛw UrzÍdu 
Gminy kwiaty na rÍce 
Jubilatki z≥oøy≥ wÛjt 
Jan Niemczyk.

inf. w≥.
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Z dniem 3.09.2007 w progi Szko≥y Podstawowej 
im. Marsza≥ka J. Pi≥sudskiego wstπpi≥a sympatyczna 
grupa przedszkolakÛw wraz ze swoimi rodzicami.

Wszyscy nauczyciele, uczniowie i rodzice zostali ser-
decznie powitani przez paniπ dyr. AnnÍ Øak. SzczegÛlnie 
gorπco powita≥a licznπ grupÍ z oddzia≥u przedszkolnego. 
Naleøπ do niej: Bembenek Klaudia, Kobylarz Andøelika, 
Kowal Paulina, KyciÒska Natalia, Rembisz Anna, Sondej 
Andøelika, Grochala Micha≥, Konefa≥ Patrycja, Marut Kin-
ga, Osetek Izabela, Potocki Tomasz, RosÛ≥ Rafa≥, Sondej 
Magdalena, Woú Mariusz.

Wszystkim nauczycielom i uczniom pani dyrektor 
øyczy≥a samych sukcesÛw w nauce, a dzieciom z oddzia≥u 
przedszkolnego wiele radoúci z pobytu w zespole uczniow-
skim.

Nied≥ugo przysz≥o nam czekaÊ na wspania≥y wystÍp naj-
m≥odszych dzieci. W piÍknych kostiumach przygotowanych przez 
pomys≥owych rodzicÛw przedszkolaki wystπpi≥y przed zgromadzo-
nπ Ñpublicznoúciπî w dniu 14 paüdziernika 2007 r. z przedstawie-
niem pt. ÑW ogrodzieî. Swoim úmia≥ym wystÍpem sprawi≥y wiele 
radoúci nauczycielom w dniu ich úwiÍta. Podziwiali ich w tym dniu 
pasowani na ucznia starsi koledzy i koleøanki z klasy pierwszej. 
Wszyscy dostrzegli pomys≥owe kreacje i zapowiadajπce siÍ talenty. 
WúrÛd przedszkolnych aktorÛw by≥a ÑMarchewka, dwie Kapusty, 
Pietruszka, Ziemniak, Kwiaty oraz 200-letni Dπbî.

Najbardziej ze swoich pociech mogπ byÊ dumni rodzice. 
Oni teø aktywnie wspÛ≥pracujπ ze szko≥π. Wychodzπ naprzeciw 
licznych potrzeb materialnych i organizacyjnych. Wiele radoúci 

     

sprawi≥o przedszkolakom pieczenie kie≥basek na tradycyjnych 
kijkach oraz przejaødøka Ñk≥ademî. Kierowaniem nowoczesnym 
pojazdem nie wymaga≥o od dzieci posiadania prawa jazdy. Instruk-
taøu udziela≥ w≥aúciciel p. Damian Sondej, ktÛry bacznym okiem 
monitorowa≥ pierwsze zmagania Ñma≥ych kierowcÛwî i pomaga≥ 
pilotem. Chwile te na d≥ugo zostanπ dzieciom w pamiÍci.

Pani Renacie i Damianowi Sondej sk≥adamy podziÍkowania 
za zorganizowanie i sponsorowanie ww. imprezy. 

PodziÍkowanie kierujemy rÛwnieø do p. Stanis≥awa Rembisz 
i Wioletty KyciÒskiej, ktÛrzy sπ otwarci na potrzeby uczniÛw 
naszej szko≥y.

Halina Sondej

Najwaøniejszym sprawdzianem, przed ktÛrym stajπ ucznio-
wie szko≥y ponadgimnazjalnej, jest oczywiúcie matura. Jej wyniki 
w duøej mierze decydujπ o przysz≥oúci m≥odego cz≥owieka. Do-
brze zdana matura to przepustka na wymarzone studia, warto 
wiÍc w≥oøyÊ sporo wysi≥ku w jak najlepsze przygotowanie siÍ do 
jednego z najwaøniejszych egzaminÛw w øyciu. 

Te prosta prawdÍ zrozumieli uczniowie SLO, ktÛrzy w ubieg≥ym 
roku szkolnym pomyúlnie zakoÒczyli ten etap swojej edukacji. Nasi 
absolwenci od paüdziernika stali siÍ studentami Uniwersytetu JagielloÒ-
skiego, KUL-u, Politechniki Rzeszowskiej, Politechniki Krakowskiej, 
Akademii GÛrniczo ñ Hutniczej, Akademii Morskiej w Szczecinie, 
Uniwersytetu Rzeszowskiego, WSiZ-u i innych uczelni w Polsce.

Dla nauczycieli, ktÛrzy przez trzy lata kszta≥towali m≥ode umy-
s≥y, nie szczÍdzπc czasu i wysi≥ku, to ogromna radoúÊ i duma mÛc 
widzieÊ swoich wychowankÛw w gronie studentÛw tak szacownych 
polskich uczelni. Wyniki tegorocznej matury zadowoli≥y wszystkich. 
Wystarczy spojrzeÊ na statystyczne dane, by pozbyÊ siÍ jakichkolwiek 
wπtpliwoúci. 

Na egzaminie maturalnym w 2007 roku wszyscy obowiπzkowo 
zdawali jÍzyk polski, a do najczÍúciej wybieranych przedmiotÛw 
naleøa≥y:

JÍzyk polski - obowiπzkowo  100%
JÍzyk angielski   82%
Biologia     50%
Geografia     32%
Historia i WOS   16% i 13%

Najwyøszy wynik w kraju (wed≥ug stanin) osiπgnÍ≥y: jÍzyk 
polski ñ stanina 9 i biologia ñ stanina 9, wyniki z pozosta≥ych przed-
miotÛw kszta≥towa≥y siÍ na poziomie staniny 8. Trzeba nadmieniÊ, 
øe bierzemy pod uwagÍ poziom rozszerzony!

Z raportu maturalnego wynika, øe dwa przedmioty przekro-
czy≥y100% efektywnoúÊ, osiπgajπc wartoúÊ dolnego progu elitarnej 
4%grupy szkÛ≥ w Polsce. Sπ to: jÍzyk polski i biologia.

W gronie uczniÛw SLO w G≥ogowie M≥p. znaczπcπ grupÍ 
stanowiπ absolwenci gimnazjÛw z okolicznych miejscowoúci: 
Kolbuszowej, Raniøowa, Cmolasu, Przewrotnego, Wide≥ki, Bud 
G≥ogowskich, Wysokiej G≥ogowskiej i samego G≥ogowa. Na tego-
roczny sukces naszych maturzystÛw zapracowali takøe nauczyciele 
tych szkÛ≥, ktÛrzy wyposaøyli swoich wychowankÛw w wiedzÍ 
i umiejÍtnoúci niezbÍdne podczas nauki w szkole úredniej. Potwier-
dzeniem niechaj bÍdπ absolwenci, ktÛrzy najlepiej zdali maturÍ, 
a swojπ edukacjÍ rozpoczynali w I i II Gimnazjum w Kolbuszowej: 
D. Kulig, J. Gajda, M. StrÛø, N. Rzπsa, M. Salach, P. åwiπtek, M. 
Gawe≥, N. Lorenc, I. Miko≥ajczyk, J. Lis, w Gimnazjum w Ra-
niøowie: K. Weso≥owski, B. Burek, M. Nowak oraz Gimnazjum 
w Woli Raniøowskiej: A. åmieszek i A. Babich.

W przysz≥ym roku kolejna matura. Pozostaje øyczyÊ sobie, aby 
tegoroczni trzecioklasiúci zdali jπ rÛwnie dobrze, o ile nie lepiej. W nad-
chodzπcych miesiπcach wszystkich czeka wiele trudu, ale z pewnoúciπ 
warto go podjπÊ, jeúli chce siÍ w øyciu osiπgnπÊ sukces.

SLO czeka na tych, ktÛrzy nie bojπ siÍ wyzwaÒ i ciÍøkiej 
pracyÖ

J. Baran, A. Wilk

SLO w G≥ogowie M≥p. ñ szko≥a na medal!
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W dniu 5 paüdziernika 2007 r. uczniowie klasy I i 
III Szko≥y Podstawowej w Raniøowie byli na wycieczce 
w Muzeum Lalek w Pilünie. G≥Ûwnym celem wycieczki 
by≥o zapoznanie z kolekcjπ lalek z ca≥ego úwiata, uzy-
skanie informacji o ich pochodzeniu, budowie oraz 
innych ciekawostek i anegdot dotyczπcych eksponatÛw 
muzeum. NajwiÍcej emocji u dzieci wzbudzi≥a moøli-
woúÊ wejúcia do chatki Baby Jagi.

Dzieci uczestniczy≥y teø w zajÍciach warsztatowych. Ucznio-
wie, podzieleni na kilkuosobowe zespo≥y, pod kierunkiem pracowni-
kÛw muzeum, wykonywali kukie≥ki z duøym zaangaøowaniem i wi-
docznπ satysfakcjπ. Kaødy uczeÒ mÛg≥ zabraÊ swojπ pracÍ do domu, 
a zajÍcia te okaza≥y siÍ bardzo atrakcyjnπ czÍúciπ wycieczki.

     

Po ciÍøkiej pracy, wszyscy udali siÍ do sali teatralnej ÑNa 
babcinym strychuî, aby obejrzeÊ przedstawienie pt. ÑLegendy 
polskieî. Na zakoÒczenie wizyty w muzeum, dzieci zrobi≥y zaku-
py w sklepiku z pamiπtkami. Duøym powodzeniem cieszy≥y siÍ 
marionetki, pacynki i figurki ceramiczne.

Ostatnim punktem wycieczki by≥o zwiedzanie Skansenu ÑU 
wiedümyî w miejscowoúci Lipie. Spacer po miniaturowej wiosce 
z dawnych lat i bajkowej krainie oraz ciekawe opowieúci pana 
przewodnika sprawi≥y dzieciom duøo radoúci.

Po powrocie z wycieczki, uczniowie samodzielnie sporzπ-
dzili interesujπce sprawozdania z pobytu w tych niezwyk≥ych 
miejscach.

Zofia Cielecka, Alina Surdej, Graøyna Darzycka

  
W przeddzieÒ úwiÍta Komisji Edukacji Narodowej, 13 

paüdziernika 2007 r. dzieci z klasy pierwszej ze Szko≥y Pod-
stawowej w Raniøowie zosta≥y pasowane na uczniÛw. 

UroczystoúÊ rozpoczπ≥ dyrektor szko≥y, pan Andrzej Sondej, 
witajπc zgromadzonych uczniÛw, rodzicÛw oraz zaproszonych 
goúci. NastÍpnie najm≥odsi uczniowie zaprezentowali czÍúÊ ar-
tystycznπ, ktÛra zakoÒczy≥a siÍ uroczystym úlubowaniem oraz 
pasowaniem na ucznia. Koledzy z klas drugich i trzeciej przyjÍli 
nowych uczniÛw do spo≥ecznoúci szkolnej ciep≥ymi s≥owami oraz 
mi≥ymi upominkami. Pan Dyrektor obdarowa≥ wszystkich pierw-
szoklasistÛw ksiπøeczkami SKO. Rodzice rÛwnieø  przygotowali 
prezenty dla swoich pociech i zaprosili na wspÛlny poczÍstunek.

Alina Surdej
Jagoda Kochanowicz, Dominik Surdej, Wiktor Soja i Maksymilian StÍpieÒ.

Polka w wykonaniu pierwszoklasistÛw.

Zwiedzanie Skansenu ÑU Wiedümyî.

Ekspozycja lalek w Muzeum w Pilünie.

Wieúci Raniøowskie nr 128 15



Nauczyciele z Gimnazjum z Woli Raniøowskiej po-
zyskali 5.550 z≥otych na dofinansowanie wycieczek dla 
m≥odzieøy. Pokry≥y one znacznπ czÍúÊ kosztÛw organizacji 
wycieczek do Warszawy oraz Krakowa i OúwiÍcimia.

ZnajomoúÊ Ojczyzny, jej historii i kultury to nie tylko ksiπø-
kowa wiedza o niej, ale i szeroko pojÍte krajoznawstwo, a przede 
wszystkim ñ znajomoúÊ miejsc, ktÛre stanowiπ polskie sacrum. 
Jest to obowiπzek bycia w miejscach, ktÛre tworzy≥y i tworzπ 
nasze dziedzictwo. Dlatego w Gimnazjum w woli Raniøowskiej 
co roku organizowane sπ dla m≥odzieøy d≥uøsze wycieczki eduka-
cyjne, ktÛre oprÛcz niekwestionowanych walorÛw poznawczych, 
sπ nieocenionπ i jednπ z najskuteczniejszych form wychowania. 
Nie zawsze jednak, aby zorganizowaÊ wyjazd, wystarczy zapa≥ 
i praca pedagogÛw. Barierπ nie do pokonania okazuje siÍ brak 
pieniÍdzy.

Dobrze wiÍc, øe w maju br. pojawi≥a siÍ moøliwoúÊ dofinan-
sowania w ramach programu wycieczek edukacyjnych do miejsc 
pamiÍci narodowej ÑPodrÛøe historyczno-kulturowe w czasie 
i przestrzeniî ñ konkursu og≥oszonego przez Podkarpackiego 
Kuratora Oúwiaty. ZespÛ≥ nauczycieli z Gimnazjum w Woli Ra-
niøowskiej opracowa≥ dwa projekty, ktÛre zosta≥y zg≥oszone na 
konkurs. Obydwa oceniono pozytywnie i szko≥a otrzyma≥a  úrodki 
w ≥πcznej kwocie 5.550 z≥otych.

ÑNie zapomnijmy o tych miejscachî- wycieczka do Krakowa 
i OúwiÍcimia

Pierwszy projekt wycieczki edukacyjnej zak≥ada≥, øe gimna-
zjaliúci odwiedzπ oúrodki o szczegÛlnym znaczeniu i wyjπtkowej 
roli w dziejach narodu polskiego. Wycieczka do Krakowa i OúwiÍ-
cimia odby≥a siÍ 4 czerwca 2007 r.

ÑGdzie nasze serca i nasze dziedzictwoî

Wycieczki gimnazjalistÛw z Woli Raniøowskiej

kiennice i koúciÛ≥ Mariacki z przepiÍknym o≥tarzem d≥uta Wita 
Stwosza, przedstawiajπcym zaúniÍcie NajúwiÍtszej Marii Panny. 
NastÍpnie udaliúmy siÍ na ulicÍ FranciszkaÒskπ do Domu Arcy-
biskupÛw ze s≥ynnym Ñoknem papieskimî, skπd przemawia≥ Jan 
Pawe≥ II. W koúciele franciszkaÒskim podziwialiúmy witraø St. 
WyspiaÒskiego, przedstawiajπcy w≥adczπ i nieziemskπ wprost 
postaÊ Boga Stworzyciela.

Z Krakowa udaliúmy siÍ do OúwiÍcimia. Naszym celem 
by≥o zwiedzanie KL Auschwitz ñ Birkenau, niemieckiego obozu 
koncentracyjnego w latach 1940 ñ 1945. To miejsce sk≥oni≥o do 
zadumy i refleksji nawet najbardziej na co dzieÒ rozrywkowych 
gimnazjalistÛw. Zgromadzone eksponaty: k≥Íbowiska w≥osÛw, 
walizek, przyborÛw toaletowych, butÛw, dzieciÍcych ubranek 

przypomnia≥y o masowym ludobÛjstwie, jakie 
mia≥o ty miejsce zaledwie kilkadziesiπt lat temu. 
Widok komory gazowej i dokumentalny film 
o øyciu w obozie dope≥ni≥y obrazu okrucieÒstwa 
hitlerowskich oprawcÛw. Wracaliúmy poruszeni 
tym, co zobaczyliúmy w OúwiÍcimiu.

Swoje wraøenia i przeøycia uczniowie 
przedstawili w pracach plastycznych i literac-
kich, ktÛre stanowi≥y podsumowanie wycieczki. 
Nagrody zosta≥y rozdane na uroczystym apelu 
z okazji zakoÒczenia roku szkolnego. 

WYCIECZKA DO WARSZAWY, 
CZYLI  ÑNASZA STOLICA 

DAWNIEJ I DZIåî
W ramach drugiego projektu w dniach 26-27 

wrzeúnia odby≥a siÍ wycieczka do Warszawy. 
Wprawdzie dok≥adnie rok wczeúniej byliúmy 
w stolicy ñ zwiedziliúmy m.in. Sejm, £azienki, 
Zamek KrÛlewski, tym razem zamierzaliúmy 
jednak zobaczyÊ rÛwnieø budowle wspÛ≥czesnej 

architektury, czyli nowe oblicze Warszawy.
Najpierw jednak udaliúmy siÍ do £azienek KrÛlewskich i po 

obowiπzkowych zdjÍciach przy pomniku Fryderyka Chopina, 
pa≥acu Na Wyspie, obejrzeliúmy budynek przypominajπcy úwiπ-
tyniÍ egipskπ ñ pe≥niπcπ niegdyú funkcje krÛlewskiej  spiøarni oraz 
komfortowo wyposaøone wnÍtrza Bia≥ego Domu. 

Zwiedzanie dawnej stolicy rozpoczÍ≥o siÍ od Wawelu, jednej 
z najs≥ynniejszych nekropolii polskich, miejsca spoczynku krÛlÛw 
i tych, co byli ÑkrÛlom rÛwniî. Wraz z Zamkiem Wawelskim 
ñ rezydencjπ JagiellonÛw i siedzibπ w≥adcÛw polskich przez wiele 
wiekÛw ñ tworzπ one miejsce wyjπtkowe. PÛüniej nie oby≥o siÍ 
bez pamiπtkowych zdjÍÊ pod pomnikiem smoka wawelskiego. 
Kolejnym punktem by≥ krÛtki spacer po Rynku, rzut oka na Su-

Nowoczesny gmach Biblioteki Uniwersytetu Warszawskiego z piÍknymi ogrodami na dachu.

Uroczysta zmiana warty przy Grobie Nieznanego Øo≥nierza
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Nawet kiedy staliúmy w korkach, przejazd ulicami nie d≥uøy≥ 
siÍ,  a by≥o to zas≥ugπ naszej pani przewodnik, ktÛra snu≥a intere-
sujπce opowieúci  o miejscach znanych uczniom z lekcji historii 
i jÍzyka polskiego. Z okien autobusu ujrzeliúmy m.in.: Liceum im. 
Stefana Batorego, warszawski Arsena≥, przy ktÛrym odbito Janka 
Bytnara oraz dzielnice dawnego getta øydowskiego.

Na placu Pi≥sudskiego czeka≥a na nas niespodzianka. Z po-
wodu wizyty w≥oskiego ministra marynarki wojennej odby≥a siÍ 
uroczysta zmiana warty przy Grobie Nieznanego Øo≥nierza. To, 
co widywaliúmy wiele razy w relacjach telewizyjnych, dzia≥o 
siÍ  tuø obok, niemal na wyciπgniÍcie rÍki i by≥o niesamowitym 
przeøyciem.

Pierwszy dzieÒ zakoÒczy≥ siÍ podziwianiem piÍknej ñ choÊ 
nieco zamglonej ñ panoramy stolicy z 30. piÍtra Pa≥acu Kultury 
i Nauki. PÛüniej czeka≥ nas nocleg w hostelu Garden Villa na 
Mokotowie.

Ranek spÍdziliúmy w Wilanowie, oglπdajπc rezydencjÍ krÛ-
la Jana III Sobieskiego. PrzepiÍkny symetryczny ogrÛd w stylu 

Pomnik Fryderyka Chopina w £azienkach KrÛlewskich

francusko-w≥oskim wzbudzi≥ zachwyt wszystkich uczestnikÛw 
wycieczki. NastÍpnie udaliúmy siÍ na zaplanowanπ lekcjÍ muzealnπ 
po≥πczonπ ze zwiedzaniem Muzeum Powstania Warszawskiego. 
ZajÍcia oraz ekspozycja w muzeum przybliøy≥y codzienne øycie 
w czasie powstania, pokaza≥y grozÍ oraz bohaterstwo powstaÒcÛw 
i mieszkaÒcÛw miasta.

Po obiedzie, a w≥aúciwie ma≥ej uczcie w restauracji øydow-
skiej Menora, w ktÛrej goúciliúmy na kilku posi≥kach, udaliúmy siÍ 
na Stare Miasto. Przechadzka miÍdzy uroczymi kamieniczkami 
Rynku, nastÍpnie ulicπ åwiÍtojaÒskπ, przy ktÛrej znajduje siÍ 
katedra úw. Jana, úwiπtynia o najd≥uøszej historii wúrÛd koúcio≥Ûw 
w Warszawie, zakoÒczy≥a siÍ przy Zamku KrÛlewskim ñ okaza≥ej 
rezydencji krÛlÛw. CzÍúÊ wycieczkowiczÛw uda≥a siÍ na zwie-
dzanie apartamentÛw krÛlewskich, natomiast pozostali ruszyli 
do komnat dworskich, pokoi i sal poselskich. Ogromne wraøenie 
zrobi≥a na uczniach ozdobiona herbami ziem i wojewÛdztw Polski 
i Litwy Sala Senatorska, gdzie w 1791 roku uchwalono Konsty-
tucjÍ 3 maja.

NastÍpnie za namowπ pani przewodnik pojechaliúmy na 
Powiúle, aby zobaczyÊ nowy piÍknie przeszklony gmach BUW-u 
(Biblioteki Uniwersytetu Warszawskiego) z nowoczeúnie rozwiπ-
zanym wnÍtrzem oraz cudownymi ogrodami naÖ dachu.

Przejaødøka metrem stanowi≥a nie lada atrakcjÍ  i jednoczeúnie 
namiastkÍ øycia w wielkim mieúcie. Przed wyjazdem ze stolicy 
jeszcze raz mogliúmy podziwiaÊ miasto nocπ, m.in. nowy gmach 
telewizji nawiπzujπcy swym kszta≥tem do wieøy Babel i arki No-

ego. Do Woli Raniøowskiej przyjechaliúmy pÛünym wieczorem, 
zmÍczeni i wyczerpani, ale pe≥ni wraøeÒ. 

Podobnie jak po wycieczce do Krakowa zajÍcia nie zakoÒ-
czy≥y siÍ wraz z powrotem uczniÛw do szko≥y i domÛw. Aby 
wspomnienia, refleksje i emocje trwa≥y d≥uøej, powsta≥ fotoreportaø 
z wycieczki i zosta≥ on zaprezentowany szkolnej spo≥ecznoúci. 
W ramach podsumowania odby≥ siÍ rÛwnieø konkurs, w ktÛrym 
wszystkie starannie wykonane prace zosta≥y docenione, a ich auto-
rzy otrzymali drobne upominki. Tym razem wycieczkowicze pisali 
o swoich doznaniach w formie kartki z pamiÍtnika lub wykonywali 
minialbumy. Z pewnoúciπ dziÍki takim dzia≥aniom wycieczki na 
d≥ugo pozostanπ w pamiÍci i sercach uczniÛw.

Fragmenty prac nagrodzonych w konkursach bÍdπcych podsu-
mowaniem wycieczek zostanπ opublikowane w kolejnym numerze 
ÑWieúci Raniøowskichî.

Autorki projektÛw wycieczek edukacyjnych:
 Irena Kata, Edyta Olszowy i Graøyna Wyka

 ZdjÍcie grupowe na dziedziÒcu pa≥acu w Wilanowie

Praca w grupach na lekcji muzealnej w Muzeum Powstania Warszawskiego.
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Zgodnie z WojewÛdzkim Kalendarzem Imprez Spor-
towych jak co roku we wszystkich szko≥ach wojewÛdztwa 
we wrzeúniu rozpoczÍ≥y siÍ zawody sportowe w rÛønych 
dyscyplinach. 

W ramach tej rywalizacji 9 paüdziernika 2007 r. w Kol-
buszowej odby≥y siÍ Powiatowe Igrzyska M≥odzieøy w in-
dywidualnych biegach prze≥ajowych w dwÛch kategoriach 
wiekowych:
 -  dziewczÍta i ch≥opcy ñ rocznik 1995-96 (1000 m),
 -  dziewczÍta i ch≥opcy ñ rocznik 1997-98 (500 m).

Naszπ gminÍ reprezentowa≥y dwie szko≥y: SP RaniøÛw 
i SP Wola Raniøowska. Uczniowie i uczennice klasy IV SP 
Wola Raniøowska wywalczyli w piÍknym stylu II i III miej-
sca, awansujπc poprzez to do fina≥u WojewÛdzkich Igrzysk 
M≥odzieøy SzkÛ≥ Podstawowych.

Medaliúci srebrni: Mariola Panek i Kamil Malita.
Medaliúci brπzowi: Katarzyna Krawiec i Dominik Ku-

bas.
Zawodnicy ci reprezentowali GminÍ RaniøÛw na Fina≥ach 

WojewÛdzkich w dniu 20 paüdziernika 2007 r., ktÛre odby≥y 
siÍ w Kolbuszowej z udzia≥em oko≥o 1000 zawodnikÛw star-
tujπcych w 10 biegach lekkoatletycznych w kilku kategoriach 
wiekowych. Uczestniczy≥o w nich kilku medalistÛw Polski 
Êwiczπcych w rÛønych klubach sportowych.

W kaødym biegu byli reprezentanci 25 powiatÛw woje-
wÛdztwa podkarpackiego, ≥πcznie na starcie 100 zawodni-
kÛw.

Nasi reprezentanci zajÍli kolejno miejsca:
ch≥opcy: 18. miejsce - Dominik Kubas i 22. miejsce ñ Ka-

mil Malita; obaj z klasy IV; 

     
  

dziewczÍta: 20. miejsce ñ Mariola Panek i 24. miejsce ñ Kata-
rzyna Krawiec z klasy IV.

Nagrodzeni zawodnicy otrzymali srebrne i brπzowe medale i pa-
miπtkowe dyplomy. Uczniowie ci prowadzeni sπ przez nauczyciela 
wychowania fizycznego Jerzego Kowalskiego.

Naleøy wspomnieÊ, øe do fina≥Ûw wojewÛdzkich zakwalifikowa≥ 
siÍ takøe uczeÒ Gimnazjum z Woli Raniøowskiej S≥awomir Krawiec 
w biegu na 1.200 m, zajmujπc w tych tak waønych zawodach 55. 
miejsce na 100 startujπcych. Jest on podopiecznych nauczyciela wf 
Kamila Steca.

Kolejnym etapem zmagaÒ lekkoatletycznych by≥y Powiatowe 
Igrzyska M≥odzieøy Szkolnej w sztafetowych biegach prze≥ajo-
wych rozgrywanych na dystansie 10 x 800 m w kategorii dziewczπt 

i ch≥opcÛw, ktÛre odby≥y siÍ 
w Kolbuszowej w dniu 15 
paüdziernika 2007 r. Ucznio-
wie ze Szko≥y Podstawowej 
w Woli Raniøowskiej pro-
wadzeni takøe przez Jerzego 
Kowalskiego zajÍli po ciÍø-
kiej rywalizacji II miejsce, 
awansujπc tym samym do 
Rejonowych Igrzysk M≥o-
dzieøy Szkolnej. BÍdπ one 
rozgrywane wiosnπ 2008 
r. w Mielcu. Nagrodπ w tej 
rywalizacji by≥y piÍkne pu-
chary i pamiπtkowe dyplo-
my. Powiat kolbuszowski 
bÍdπ reprezentowaÊ w tych 
zawodach nastÍpujπce dwie 
sztafety w kategorii ch≥op-
cÛw: SP Nr 1 Kolbuszowa 
i SP Wola Raniøowska.

Druøyna ze Szko≥y 
Podstawowej w Raniøowie 
zajÍ≥a III miejsce w kat. 
ch≥opcÛw.

Jerzy Kowalski

Stojπ od lewej: Naucz. Jerzy Kowalski, Kamil Malita, Jakub Serafin, Damian Wyka, Dominik Ozga, Krystian WilczyÒski, 
Damian Malita, Przemys≥aw Sa≥ek, Dominik Øak. Poniøej: Dominik Kubas, Grzegorz Ozga, Krystian Chrzπstek, Bogdan 
Pe≥ka, Arkadiusz Sa≥ek, Dariusz Ozga.

Stojπ od lewej: naucz. Jerzy Kowalski, Dominik Kubas, Kamil Malita, 
Mariola Panek, Katarzyna Krawiec.
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JesieÒ 2007 roku by≥a wyjπtkowo bogata w wysyp grzybÛw, 

szczegÛlnie tych z rodziny borowikowatych, do ktÛrej naleøy m.in. 
borowik szlachetny, maúlak zwyczajny, podgrzybek brunatny i koü-
larz czerwony. Te gatunki szczegÛlnie we wrzeúniu br. by≥y licznie 
zbierane przez grzybiarzy. NiektÛrzy z nich zechcieli siÍ pochwaliÊ 
swoimi zbiorami.

Rafa≥ Ryczek.

Kornelia Woú.

Jan Samojedny.

Nietypowe grzybki znalezio-
ne przez p. Jana ∆wika.

Nowe oblicze Rynku

Zrywanie starej nawierzchni drogowej.

Asfaltowanie ulicy przy UrzÍdzie Gminy.

Asfaltowanie parkingu po po≥udniowej stronie Rynku.            Fot. St. Samojedny
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Klasa I w Szkole Podstawowej w Woli Raniøowskiej. Stojπ w gÛrnym rzÍdzie: Patryk Soja, Dominik Øo≥dak, Mateusz Chudzik, Krystian SzymaÒski, 
Marek ChorzÍpa, Konrad Ofiara. W úrodkowym rzπdzie: Tomasz Lis, Andrzej Krawiec, Janusz Warzocha, Tomasz Kwaúnik, Rafa≥ Matejek, Jaros≥aw 
Warzocha, Tomasz Kata. Siedzπ poniøej: Klaudia Bajek, Agata Warzocha, Dagmara WilczyÒska, Karolina Sa≥ek, Katarzyna Bator, Edyta Sidor, Iwona 
Sidor, Magdalena Gucwa.  Z lewej wychowawczyni Anetta Øy≥a, z prawej Maria Bednarz ñ zastÍpca dyrektora Zespo≥u SzkÛ≥ i Stanis≥awa Stec ñ dyrektor 
Zespo≥u SzkÛ≥ w Woli Raniøowskiej.                           Fot. Stanis≥aw Samojedny

Ø

Klasa I w Szkole Podstawowej w Raniøowie. Stojπ w gÛrnym rzÍdzie od lewej: Jakub OøÛg, Kamila Na≥Ûdka, Dawid WilczyÒski, Maja Widuchowska, 
Tomasz Sudo≥, Natalia Ryczek, Jacek Ma≥ek, Alicja Kusy, Adrian Potocki, Mateusz Sidor. Poniøej: Wiktoria Marut, Szczepan Ozga, Klaudia WilczyÒska, 
Wiktor Soja, Katarzyna StÍpieÒ, Dominik Surdej, Marcelina Kusy, Maksymilian StÍpieÒ, Aleksandra Sasiela, Agata Ryczek, Jagoda Kochanowicz, 
Adam Sπczawa. Z lewej: Dyr. Andrzej Sondej, z prawej wychowawczyni Alina Surdej.                       Fot. Janusz Surdej.
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